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4o the ulatj.onahip‘ or -
y&incipal and ‘agent ra#ealcd ;
“¢hat in January, 1959, Intou!iat
_agreed to.cooperate with ‘Afton
_‘"fours ‘a8 a component part: ef ag;
,,Jacme nx ALLEE N b,\«uee. :
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ot ae. Lo i T
(FARS records further reﬂect » #‘-x Forsang e
.. :§ that afton Tours was regietered s “ A S
‘F 4ndividually as an agent of’ !ntourist 5¥ Do
- from May 1,-1959 to December 24, .. ;

1960, ‘at which time the vegistrasl<:~" T gus o
tion was terminated due to.& . i< .o - . ot 7
rgeneral examination of large "_;;:_Tf.‘v;‘ T e LY
travel agencies which come under T

purview of exemption from registra-
tion provided by Section 3D of

the Foreign Agents Registration T
Act" ‘ ' ’

The registration of Package Express Bog .
and Travel Agency, &s of August 7,1961\l '
is still in effect. . ‘ -
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ALEXANDER SVENCHANSKY was linked
with a Soviet esplonage ring in
testimony before the Senate Internal
Security Sub-committee on November 2,
1953, by HARRY¥SOLD, confessed atomic
pr. ’g;'/i.‘.—* )
TLOUIS BUDENZ former Communist Party
(cP) functionary, until-his defection

" in October, 1945, advised in 1951~ R
that worked at World . _
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This investigation 1s predicated on information !
received on April 20, 1967, from Chief Warrant Officer
William Maguire, Criminal Investigations, Milita

apparently ass ectlon ha
written a letfer to Fort Dix, dated March 30, __1967 .

g . In this letter, -:.ndicated that he was .

¢ . acquainted with soldiers from Fort Dix and from the _

* . Valley Forge Army Hospital, Valley Forge, New York, ’\O
and he had information concerning drug addiction.in L

. the Ammy.: was interviewed by a United States bI

e Army Criminal Investigator on April 19, 1967, at which ¢

t-ime-rurn:l.shed him the following information:

He had served time gt Lewisburg Federal
Penltentliary, Lewisburg, ania, and, at this

.time, became acquainted with Harr 1d and Dav : :
) englass, convicted espionage agents. said .
was a homosexual and both of these in 1s S

—J

were homoscxuals who carried on an affair in prison. S
They told -him that when he was y .
prison, he should look up m N
) of the Valley Forge Army Hospital, which he did;__l_'_
?saiﬂ he and took a trip to
New York y where they engaged in homosexual activity
together and used as much as $100.00 a day worth of
cocaine and heroine each and he stated the money came
~ from an "embassy" on 16th Street in New York.City,
g et . PR Y :___;,'.'-‘ LT s ETE o "‘..A J ‘)JJ .
‘iw*» .. 'THIS DOCUMENT CONTAINS NEITHER Y.
: : = RECOMMENDATIONS NOR CONCLUSIONS
= -OF TH® PBL° IT S 1HE PROPERTY
OF (LS &8 0 WD IS LOWNED TO YOUR
AGENCY; *7 #ND IiS CONIENIS ARE
NOT 70 BE DISIRIBUIED QUTSIDE
YOUR AGENCY.
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. OR, mi (105-1664‘89) o | ,Dm'; 8/8/67

% ReNYlet to Bureau 6/23/67; and Philadelphia
letter to Bureau 7/31/67. »
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During this interview § also admitted he had W i
given a false date of birth to the Special Agents. }ne ' - Jﬂ : Q\
/5
\ )
The Identificatiopn Division furnished the
identification record ofﬁﬁich indicated a Iing by 7
aryes cord and reflecte 1 -
WIS yrr-5 —
- Bureau : - : ‘
-\’ - New York > “., ",\Kb ‘:'_'. - ) ]’ AUG 9 1957
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Referenced Phi phia letter contained "?
information concerni and his military recoxd.
This letter stated was given leave from 2/1/67,
- to 3/3/67, which he Bpent at the YMCA in NYC which is
- . also known as Sloarf House. This was indicated to be
) . . his first leave in the Uni tates prior to his mturn \'\
Fe ! from Germany, therefore, could not have
NY between 11/10/66, and ., 88 alleged by
v His record algo reflects was inducted into the
- - United States Army-on 11/2/59, and, therefore, he could
not have met GOLD or GREENGLASS in Aberdeen as 11eged

by H It 18 noted that at no time uas ever
assigned to Aberdeen according to his military record.

His date of birth was reflected as 7/31/36, thus
indicating that when he was 17 GOLD and GREENGLASS had
already been convic d sentenced to jJail. It is
also noted that military medical record reflects
+ °  he was addicted n prior to entering the service. ,.’
*  He was sent to the Valley Forge (eneral Hospital from . L
. " @Germany for treatment of tuberculosis. Tt is believed
o that with his past history of heroin, the hospital would
P have been aware of any change in his physical or mental
£ - cor“had diP ac2in been taking drugs as alleged )
by .

G SR N In vlew bove smary of mromation, Jl"D _ 0/5
S the NYO feels tha charges of espionage sre . .
- entirely fictional and were invented to &ssist him in
getting out of prison.

.........
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-t UNITED STATES GOVERNMENT
-~ Memorandum

DIRECTOR, FBI (105-172604) DATE: 5 jp wp 5/ (9, /768

*"

C, CHICAGO (105-25202) (RUC)

Dy

}Q - 00: WFO

Re WFO airtel to Director 1/23/68, captioned as
above; Chicago airtel to Director 2/9/68, containing
) aka, ESPIONAGE - R“;
Chicago letter and letterhead memorandum (LHM) 2/23/68,
in matter entitled

bt b1
Enclosed for the Bureau are fxve copies of an LHM
and accompanying evaluation memorandum. Two copics of LHM
are cnclosed for YFO and New York;. one copy for Newark for
1nfoxmatzo;‘sjn ‘e e s e ‘ :

attached LHM is bein classxfied COon 1t tial
| : orized disclosure of data obtained from CG T-1 could
3 - reasonably result in the identification of the confidential

informant of continuing value and compromise his future [
effectiveness., b

- §. contacted by SA
Remaining were made by SA —
sy Sy ~

@ Bureau (Enc. 5% be b’m
2
2

S Blvehigeal’, ﬁ“mh‘ﬁgw A
(1 ~ 105-91419) | /Aj"- /7;) 607/ /

WFO (Enc. 2) (RM)

1

‘ Chicago
.- (1 - 105-340)
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APPENDIX _ ! .
CONF IDERT JAL
-

e ~ CROSS WORLD BOOKS AND PERIODICALS, INC, 0@
f’ég Aka. Midwest Book House, Midwest Book Store ‘ :
& - Ng Records of the Foreign Agents Registration Section (FARS)
T Justice Depar nt, Washingiod, D. C., reflect statements were

1 filed by ROSPROSE for thgyCross World Books and Periodicals

. (CWBP) as agent for Mez unarodnaya Kniga (MK) (International QV

Book), Moscow, USSR, fram May, 1959, until she sold the business ‘98’

in October, 1960, The address of the CWBP was given as 333 South

Wacker Drive, Chicago, and the purpose of the business was given

as importing Russiay books and periodicals for profit. .J/
Lp "

J -
L The new CWBP groups, with ALEXANDERYS VENCHANSKY, Pre51dL;:w .
Gl GREGQRY; LOTSMAN, CWBP Manager; and others, iled registratlon
. statement number 1457 on June 19, 1961, with the FARS as agent
for foreign principal MK to dlstribute and 5ell “Russian language
books, recordings, periodicals, film strip, and visual aid.
and act as subscription agents for Soviet periodicals and
newspapers. The CWBP was incorporated in lllinois on January q?;

3, 1961.

: On September 3, 1963, the CWBP filed a supplemental q§ﬁs
i registration for the six month period ending June 19, 1963,
- indicating no change in its status. : ::XJ

SYENCHANSKY was linked with a Soviet espionage ring in
testimony before the Senate ternal Security Sub-Committee on
November 2, 1953, by HA GOLD, confessed atomic spy. ¢/.¢
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Background _nformation on subject set ouber..
":Subject was associated with.ABRAHAM BROTHMAN, .3
while bot.h emp‘loyecL at Hendrick ‘Manufactunng'
‘Cotpany, i‘rcm February," 1941 14 “June 19123 F
;Su’oject f,hen associated with BRUI'HMAN in busines
’_‘_’,' Chemurgy Design Corporation; June, '19L2 ta:™
',July, 19 , when BROTHWMAN and subject allegedly
“had bu51nes.. “break-up, . Mubject then émployed.:
$-57 July, 19k o' November, 1949 by, Kellex Corpora-;

: 4‘ tion as chémical’ éngineery ‘and there had access: w A
_ to information’ Tregarding Atom:.c “Energy. _Four'y” o =
e \dodumernits ‘chirged to subject while- erployed
at Kellex cannot e loc 'l'ﬂ'by vhat company.
V. ﬁubject &lso enq:loyed by Regal Corpora=
: %on and Tedlee Corporation, -part~time, _

gust, Foh3 to. "Jamiary, 1945; and has adﬁn’.tted ¥
* ¥pat in @&Phh and 1945 he submitted: fraudulent s iW3
Jnvoicedy at request’ of ‘subjett's “employer, -
"ot Wthh—ShbJGCt retained the amount of $20005;..
* ubor own @se. In connection With ‘thegs fraudu.].en
nvomes& su?b;ect's enployer pleaded gm.lty to
senegotlation Act on 3/11/149“’ “HARRY GOLD, 13
- “admitted Soviet “éspionage, ‘agenb, | says “Ahat’'h }pd
‘Trumerous teléphone conversations with subject In’
;¢ labter part of 1941 and 1942, whe _GOLDtalled &
T BROTHMAN'S oi‘ﬁce to speak Yo BROTHMAN . ~*-GOJ ;
. says he Tifst met ‘subjéct in Jamdary or February;:
19 » ‘shortly after GOLD and FROTHUAN. had met’ with "“:
GOLD'S Soviet. esp:.onage superio'r, ‘&nd :GOLD. & Y

1 ;s { .: N \ My B
EJ:OIFI!EIIIM. REFORT AND IT8 eomn% ' »

X eyl T lmﬂq-ur!- ;a;:-‘—l ‘
| .' - . ° - A ‘ . - ..
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that information appears X
':I.n the courso of 'bnsinou

Coio T6 As 1o t A YTEMAN was convieted on Novembe
the Sonthern District. o.f New_York on the ‘charge of 'bstruction of just.iceo

T, T

b

N _D:Latri.ct. of ‘New York, EL TIEY, an admitted Soviet &
*vestified that shn acted as a courier :Ln receiv:lng informﬂ
~.and’ tranmitting same to her Soviet espionage auperior,,.mco
*1941," Further, that during that ‘same year she was known to

WHELER® and that during 1941 she made arrahgements with BROTHMAN whereby
BROTHMAN would be contacted by a new Sov:l.et. courier, whose ident:lty was
”notkno'ntoliu BENTIE!. . R

: = &i‘ Ty during mmmms trial mmax GOID testﬁ‘ied umt 1n*
“about, Septel‘bar. 19)41 ‘he received instructions from his Soyiet espionage
superior, SEMEN SEMENOV, to’ oontact ah individual in Hew. !ork City for
“purposes o ebtaining’ “informations - ‘60LD testi.fied that ho did contact this
ﬁdqd,ihotmedenttobemummﬂl,

1

‘IIFOMILTIGH commkmu CERTATN DOCU'KEM‘S GAR@ T0 SUBJEGT
"WHICH DOCUMENTS CARNOT NOW BE LOCATED 774 :

2 Oy ' Becurity Ottwr, Kellc:
_gertain ‘Goéuments could not 'be located
wuments as follows, giving ¢ &
of uch of these docwntl
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of the meetings held by the British group interested in the diffusion project

. INTERVIEW OF noc'.roa xuu cES: -t

!/ - SA GBARLTON c. NC SWAIN, of the Knoxville Office, during February,

1950, made a review of the entire records section of the Atomi¢ Energy
Commission at Oak Ridge, Tennessee through the assistance of Mr. WILLIAM .
OLIVER, Chief Clerk of that section of the Atomic Energy Commission, _
concerning scientific personnel of the Kellex Company, who were assigned
to a project known as the Thermo Diffusiou of Atomic Energy.

' \ The file on the Kellex Campany reflects infomation ¢oncern.1.ng

' the sciantiﬁc development of this project, including a memorandum, which .

was undated but which was prepared sometime during 1945. This memorandum
made available to the Manhattan Engineering District, the list of Kellex
scientific personnel with remarks as to their educational background and
their contributions to the project. The memorandum indicated that anyone of
the persons so listed would have had information and access to reports
reflecting data ‘'on the diffusion problems of this particular project.
Included among other individuals, who were scientific personnel of the Kellex
Compiny reflected on the memorandum was the pame "Mr. ARTHUR FHINEAS WEBER",
This memorandum indicated that the individuals listed thereon, as acientific
personnel of Kellex, might have had contacts with the British personnol

Y who were interested i‘.‘n this same diffuaion pro;ject. . ﬁ' - % - R
. i N LTy ‘1’ ; et . 1;¢ ‘J- ey 'F__ ACTINS -,j.
¢ LIt was further indicated in the filea of the Atomic Energy CQmission

" that Doctor KLaYS FUCHS was cne of the members of the British group who were

interested in this project. However, these records of the Atomic Energy
Commission failed to reflect that subject had ever been present during any

end American personnel interested in said projeet, including members of the
xellex Corporation. .o

TR O o I B I Y '._,- ‘_ ‘ P .
A - AR S R S LA S R L s IR

7 'it 1s not,ed that zm. J9LIVS mug)(ﬁcas, ‘alsc kmown as' Doctor ;

"'xnus FUCHS, has adnitted to.English authorities, in February, 1950, that ne K
““engaged in atomic’ espionage, including contacts with the Soviet espionage . .-

" gystem whils he, FUCHS, was in the United States, mainly during 194L and ":’_"

2= RN 15L5. FUCHS has pleadad guilty in England to said’ charges and has been -

sentenced therefore by the British. _ . e im e
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FEDERAL BUREAU OF INVESTICATION \
GRIGIN: " CINCINNATI, OHIO . " File #65-172)
Made at:. : 'Datex t Period: : Made byt -
o ’ t 6"7,16,19, s -
_ _ CINCINNATI, OHIO : 8-9- : 20,22-S0 1t WADE H. AILEY - . L.M.
'. 3 27 :8-2,3-5 3 . '
I ﬁ tle: l‘ , LSO it - m ¢ Character:
) ) H .
m:.mm: SUILO, yith aliases: / "’6"’ il ¥ ” oy M
Bermy“Smilg, 20,2 7-9,%15 SSPIONAGE (R) ;

SYNOPSIS: Subject employed as Aeronautical Engineer, Wright-
v Patterson Air Force Base, Dayton, Chio, since 8-10-36 o\
& v % and presently Chief of Dynamics Branch, Aircraft
(i‘ o Laboratory. SMIIG identified as person contacted in
A} ﬁ,' . Dayton, Ohio, by HARRY GOLD, Soviet espionage agent
(2 q . in 1938, to secure airecraft information. Subject,
: r/ upon interview, states GOLD contacted him five time

. ; no
¢ Lﬁ" - l’;’ . . in 1936-1939, on basis of mutual acquaintance with 6RES~A ~
g7 V. 7V STNTSLAUS SHUMOUSKY, former fellow student whem

b"l M subject tutored while attending Massachusetts Institw
A of Technology, Cambridge » Massachusetts, 1931-1935. C A

CTEy Ql?ql\,) l‘\ﬁ’ Subject states all contacts with the exception of the
- ! last made while GOLD was student at Xavier University,
B Cincinneti, Ohio. SMILG states he refused to cooperate
. with GOLD in his request for aircraft information to be o -
?) given to Russia, and considered GOLD over-zealous, '
enthusiastic "pink" student. On feurth contact GOLD
exhibited photostat of a receipt previously given to
SHUMOVSKY by SMILG for payment for tutoring services
at MIT. Subject denies,furnishing any information to
GOLD. Subject later in contact with SHUMOVSKY, ‘ N
1942-1943, when SHUMOVSKY assigned to Russian Purchas- v
. o, |ing Cozmission, W/P AFB, as Colonel in Red Army. .
_A ubject denies SHUMOVSKY ever_ approached him for :
. AN ormation. - Photograph and backgronnd of SHUMOVSKY ¥ i
Ju Q );\obtainéd. Photographs of YAKOVLEV, SEMENOV, BROTHMAN
GREENGLASS a;chibited to subject, with.neg ivé . °

* ‘ \(m ult.s. L By . - 4/ R[
C:,\-f;as\ S M "7?0@”
; b 1

¥ ;jf@ureau
S ;@ltimore (Enclosures)
i s siston (Enclosures)

<A g Angelea (Enclosure)

ork asures
.ade pl(xia %Enclosz)u'es)
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16- 163359 -26



Cincinnati #65-1724

E In sbout April of 1541, “SAM" told GOLD that he was going to
discontinue contacting him, and at the same time told GOLD that apparently a
misteke had been made in connection with t.he SMIIG matter.

GOLD stated that in connection with his contacts with BEN
SMIIG in Dayton, Ohio, he recalled Mrs. SMILG asking him how "STAN" was.
GOLD further stated that he cannot definitely recall making a direct overture
to SMIIG of submitting information for the benefit of the Soviet Union. GOLD
stated that on one occasion he might possibly have bordered on it,

AT DAYTON, OHIO

Through the cooperation of Mrs, WILMA BENNER, Chief, Civilian
Personnel Files Section, Building 262-A, Wright-Patterson AFB, the ®201" file
of BENJAMIN SMILG was made avajlable to the writer, and-a review of this file
reflects the following infor: ation, and indicates BENJAMIN SMILG, presently
employed at Wright-Patterson AFB, to be identical with the BEN SMIIG who was
contacted by HABRY GOLD:

i A2 Bm.mmn{e‘ﬁ, also known as BEN SMIIG and BENNY SMILG,
entered on duty at Wright Field on August 10, 1936, as a Junior Aeronautical
Engineer, and bis present position, as of March 31, 1950, was an Aircraft
Flutter and Vibration Engineer, GS-1li, Aircraft Laboratory, Engineering
Division, as Chief of the Dynami¢s Branch, Building S0, Symbol MCREXA,
Telephone Extension 30131. ,

The "201" file reflects th was born June 11, 1913,
in Boston, Massachusetts, and his parents;, HARR! and REBEC MITG, were both
born in Rusgiz, and arrived in the United States in January of 1513, SMILG!S
‘wife, LEONA EO;I(was born July 11, 1921, in Cincimnati, Ohio.

. Yo .
"SMIIB attended Boston Latin High School from 1925 to 1929,
and the Massachusetts Institute of Technology, Cambridge, Massachusetts, from
September, 1929, to June, 1933, receiving a B, S, degree, and from September,
1933, to June, 1934, receiving an M, S. degree. He also did graduate work
at MIT from September, 1935, until April, 1935. " .

Prior employment was shown to be with the E. G, Budd Mamu-
facturing Company, Philadelphia, Pennsylvania, from May, 1935, until April,
1936, and also with the Glen L. Martin Aircraft Company, Baltimore, Maryland,
from April, 1936, to August, 1936, SNIIG was commissioned a S8econd Lieutenant,
ASN 0-321604, in the Air Corps Reserve, and was on active duty from
April 17, 1938, to April 30, 1938, and again from Junc 16, 1940, to June 29,

1946, at which time he was discharged from Wright-Patterson Field with the r
of Lieutenant-Coloncl in the U, S, Air Force.

: MG

1940. He was also on active duty from February 19, 1942, until December 23, ﬁ
ank
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iDEPARTMENT OF THE AIR FORC ¢

HEADQUARTERS UNITED STATES AlR FO : —.....M
WASHINGTON 128, D, C.
fasv&f&hmﬂ'&&

9!’[* ‘Q \

Honorable J. Edgar Hoover

Director, Federal Bureau of Investization
U. 8. Department of Justice

Washinston 25, D. C.

-4ttn: MXr, E. 5. Sanders, Liaison Agent

. ReY.  BEWALIN SIILG '
. .- ’ / EPIO IJE

Dear Sir:

a Reference is made to the case of BENJAMIN SLILG, currently being
investigated by the Federal Bureau of Investigation under the character
of umMGE R.

. SUBJEL‘&‘ was afforded a hearing at Wright-Patterson Air Force Base,
Dayton, Ohioc, on 9 and 10 November 1950, based upon charges of essociation
with persons concerned with Bspionage activities,

There is attached for your infermation a coinplete transcript of the
hearing in this case. =~ brief content of this transcript is as follows:

Pages:
a L} - .
The examination of SUBJECT by his attorney l- 36

Witnesses for SUBJECT 37 - 65

The ination of SUBJECT resumed 6~ 175
- G. ‘. R‘ .f ' N

Lsona A . . . -

$ The examination of SUBJECT by USAF attorn

N ey ) o359 77

&7 Hargmmilg 4TS RECORDED - 86 JEs1e s Tmrm

The Central Loyalty-Security Board, USAP has advised this oftico
numerous discrepancies oxist concerning the tolhwﬁafv L.

5. Statements by Smilg before the Board.

) “_'.,b‘ Statements by Smilg t.o FBI Agents. ) %‘r’\ 4!
},- c. Statements by Harry Gold to FBI Agents. /0} e \

\
<
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involved and the number of meetings between Smilgz and Gold. 0-’;'
as all available facts concerning the investigations of §ilz and ‘&bﬁ"'
Gold are not available to the alr Force, it is requested that an anzlysis
be made of the attached transcript as compared to information availeble
in your files, It is also requested that this Headquarters be advised
of the results of your analysis and future action contemplated by the
Bureau,

The 3oard advises that there are pzrticuler discrepancies over d:tes é:%:”,'

It is further requested that this matter be given expeditious action
inasmuch as this Headquarters must make an early decision in this case,
and a clarification of contradictory testimony is required before an

a\b adecuate decision can be reached.
L— Sincerely yours,
/jd,&dt'@ r
1 Incl FIISERT k., LodY
Transcript of hearing actg Chief, Counter Intel Div
re 5:11G Jir. of Special Investi-ations
L The Insrector General
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WFTII0 OF WRIGHT«PATTERSOX AIF FORCE BASE

10YALTY-SECURITY EEARIEG BOARD

9 & 10 November 1950

TRANSCRIPT OF HEAKING IN TES CASE OF BENJAMIE SM1l0

-
The hearing came to order at 0935 hours on 9 November 1950 st
Post 122F, Bullding 2624, Wricht=Patterson Air Foree Base.

THE POLLO-1XG WERE PRES:HT#

Colonel ¥%illiam E, Buak, Jre, Chairman
Kosooe Harmony, Member

Wre Ople Chonoweth, Momber

- Ceptain G, D, Cverdy, ¥-mber

Mr, Hower Morgan, Meamber

¥ro. John Collins, USAF Attorney

Mrsz, Gertrude Fussel, Recorder
Miss Ruth R. Eopping, Recorder

Mro Benjamin 8Smilg, Employes

."¥re Be R S‘nun, Attorney for Bmployee . -
.\\1 - M. Thilip !‘boling. Mtorno? for Euploy“ S e

Generel Prcdriok R. ‘Dent, Witness for &:p)oyto
u;-. H B, 8t1ttl, ¥itness for Buployse
3 Witness for Employees
:ss for Exployes
h‘l. Leons Snllg. Iit ss for Employee
Mro Harry Smilg, %itness for Bxployes

No-1633 5s9-77

EcLosype Q’lj/
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rC.l Tiet is his first name?

V) Ar Riochard €, I halped mdther nn, ¥, Xe s Fin-igh
Q\ aad hnwtthllurerm. Fenmm—

1 S Asy othtr_n you ean remesber?
Lh Yes a ¥R, GOLDSTEIN or GOLDBE'G,

Qu Vet BARYY QOLD?
A “o
FQ: Auy others?

As I Sust don't recall, On some ecoasions I would go to eoms of them
for help. There were occasions when 1 got stuck mnd we would discues
the roblens ss clansmtes will do.

Q: D44 you ever ocontinue your tutoring after you left N.I.T.? For
instance, sinoce you were at Wright Pleld?

A1 Yes, In )93E, there was an enginear at Wright Fisld named lavid
Mrekers Heo was a student at the Univereity of Cinoin:ati 3 had ale
most graduated and had comm out to Wright Field, to teke & job. IHs was
deficient in mathematios, He had not psssed the course, He wmentioned
this andl offered to tutor him in & fferential equations. T did, and
he passed the axamination, and he peid me $15.,00 for this tutering. BHe
Q\K) was very grateful that he passed the examinstion and got his degree,
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Qt Is he still et Wright Field?

ot

Ay Mo, he 1s on the West Cosst, He {s an employes st Foint Mugu for
the .’E.v.

St Fhen did you graduete from ¥.1.T.?
Ay I got my Ay Be 4in 1933, my Mesters in June 193, end not being sbdle
to get a Job an” deing sble to get sololsrships at N,1,T, and living at

homs, I went bask to wurk on my Dootors Degree, when in May of 1935 I
shook the dust of M.I.T. off my feet and went to Fhiladelphia to work.

Q¢ VWhat was your age when you graduated and got your B.S.?

As I was elmost exactly 20 yesars old,

o~
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ow, he 1s & very aggressive indivicual snd he ew to it that 1 got this
ke Bometime befors the deginning of the war I was a Pelj, after being
t Wright Pield for enly four yesrs. That was unususlly rapid promotion,

} Wiat 14 you do then st the Deginning of the wer?
Ay I dida't do much for Uncle Same Iwas in the Reserve. At M, I.T.
I had takea RUTC, When I graduated from N.1.,7. 1 was too young to get
@ commission, I was 20, I had to wait another year before I eould
accapt the commissien. . :

Gt Then you were & commissioned offiser in the Beserve while ‘;on'nn
heret : .

A' Y... .’-r‘
Qs VWhen did you estuslly go into the Army?
Ay Pedrusry 1912, I was oelled to astive duty ag & Pirst lieutenant,

thNiSb V.

Q1 Row, poing baok to the episods ﬁl@ visited you in
Thilsdel;hia ¥hich war in 1925=--

Ay Josritly esrly 19235, '

%t From then until this time you entered the Army, had you hed any
oontsat with him!?

Av No commnication or contsst of say kind,

Qe Did you know anything about his whereabouts?

At Now, I didn't-«sxcept this csse of A
he was a friend of SHUMORSKY,

l_a who csnxe and told me
Gs You bad no direct eontact with him?
‘! ko

Qv Now, I sm going to omit the Reserves and EARRY for & minute, V%hen
you went into the Army, where wers you stationed?

Ay Wright Fleld.

St You continued right on with the aame work?
Ay Yes, sire ‘



]

—

Qt He esked you for no informatiea?

Ay No.

Q: Did he uik along techniocal lines with whish you were sequainted?
Ar Nt amything technical, sdout airplanes in gensrsl, how effective

Lthoy would be, how satisfactaory airplanes were, that sert of thing.

Qs New I am going bask a little bit, In your answer you seid that
somstine eloss to Thanksgivings “On a day mwar to0 Thanksgiving, 1938,

I received a visit at xy homs, 307 Oxford Avenue, Dayton, Chio, from a

man theretofore unknown to me in every manner whatscever, who introduced
hinmself ag HARFY ¢NID and stated he was a student at 8¢, hvhr University,
st Cinoinnati, uhio, and who sald that he was & rrtond of LU
_Sgmewery, who had tuggutod to him that he visit me." I waat you to
reiawe Just how and when that ocourred.

A3 On oens day near Thanksgiving, the 30thee
St How Uo you fix that date?

A1 I fix that,==] remember in lscember of that year I went on & trip to
ew York and had an automobile sscident, I resomber I had esen GOLD
Just bdefare thate I remember the Thanlksgiving part because of the
statemonts he mende to me, Ee cams t0 my house, I hed never seen him
before and I had never met him befors, snd he seid he was s gtudent at
Xavier College right down here at Cineinnati, and that he knew SHUMO"SKY
and that SHUM®ISKY hed told him about ms, thet I liked musie, I liked to
pley ehees, I liked good literature and that sort of thing, and if he got
& chanoe he should lock ms up sometime. Hs aleo said at this Thanksgiving
period he was very lonssome. Most of the other fellows had gone home
and he had decided to oorme up to Dayton and meet me if possidle, Some
other mesbers of wmy fanily were present, I don't remezber exactly who
and we sat down,

Qi VWhere did this visit you just desorided take plege?

A At the homs of my parents,

Qs Go ame

A: ¥e talksd about & great many subjeots and I cas't recall specifically
whet was sald or anything of that sort, but one of the topics I am julte

sure voe Litler's treatment of the Jewss In checking up now, whet went on
in those cays, trying to refresh my owr msmory of the gencral background,
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news events and the general situation in 1938, I ocame aoross these scecific
feots which I think should be menticned so you ees get a gensral baske-
ground of the times snd the state our minds were in st that time. e
Munich Peok where Enzland and Franee had essentislly surresdsred Cssoko~
slovakis to BEitler was signed in Desemdber of 1938, and of courss, there
Wes 3 very stroag feeling in this ecuntry that Csetkoslowvakia had beea
betrayocd, You may remsmber right at thst tims that Rassia had offered to
soms %0 the help ef the Czeks if Franss would, smé FPranse didn't, and ene
of the reasons was that Russis dida't have an air foree tiat wvas worth
enythings Lindderg had made & statement of this kind, Also at this tims
thare was the young student, HERSCHEL GRYNS2PAB=ewhat I have down here {s
what I got goling through the Dayton Daily News to show what the headlines
discussed on thome partieular édays. Now, here on November 7, 1938, whieh
49 two weaks befors GOID'S visit, MERSCHEL GRYSNZFPAR, & )7~ysar old Polish
Jow deloaring he had ocome to svenge his cocuntrymen., On 9 Novemder 1938,
“Irnest Von Rath, secretary of the German Embassy, died today from wounds
inflicted in the Embazsy November 7th by & 17=year 012 Polish Jew in
Farfs." Bovember 10, 1938, "Anti-Jewish Rioting Sweeps Germany, Synagogues
in Berlin, Vienna suffers Dameges. UNasi Oermany today &ndulged in {ts
greatest wave of anti~Jewish viclence since Hitler came to power in 1933,
Reports from every section of the country teld of burnihg and dynamiting
of synagorues and derolitiion anc looting of Jewish sheps. 8even of '
Berlin's twenty Synagorues were burned., All Vienna's 20 Synagogues wore
repcrted burned, wrecked, or badly dameged, In lunich all Jews were

told by angry lazies that they muat leave the oountrye. Eourly new reports
of destruction and violence cams from different sectione of Germany,"

Qt Of course, you have a definite reason for telling us of the events of
the day, and¢ I want you to tell the hearing board just what relation that
4id have,

Ar When COLD was visiting ms he soemed to be obsessed by the idea that
the Jews pertiocularly in Germany and Austria were going to dbe destroyed,
I think that was one thing Gold was right in, Certeialy the Germeans
intended to do that, Ee claimed then there was daly one gountry that was
golng to fight Germany and that was iunssia. England and France had just
scld Czeckoslovakia "down the river" at Munich aud that Russie was the
only ons who would staad by, and if you looked dehind the scenss you
would see that France and England were seoretly helping Germany instead
of Pigkting Germany, and the whole ides wae to get Germany to go to the
East, naturally any Sew that fell under the Germans' control or power
would be exterminated. XNe felt it was & shems that no one was doing
anythinr sbout it, that people should rise up and protest adout that
sort of thing, and that was wessentially his early dissussions.
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Cs JNovw thet is the wsy he started off his segquentanceship with you prior

to Thankegiving of 1938?

Ay Yoao
Qs Wiat was your reastion to his earrying oat

As Well, I felt very strougly sbout this, I thought it was terrible that
such things were going on snd ne ons would er esould do anything about it.
I had never taken any grest interest in interasstional politics snd my
strong feeliny was that of btrotherhoods, I would heave felt ths sams way if
tho Chinese or sombody else was being persecuted or murdered, and with
the Jews for whom I felt an even stronger kinship, I felt essentislly

it vas an ewful shams, I wesn't the only one. 8$hall I go on with this?

Qt Ko, I would like to stlok to GOLD, Ve ean come baok t¢ that, In
other words you sgreed with GCLD i{n his esonversation that he wasn't all
wrong?

As As far as the Jews were qoncerncd, yes.

st Did he reke any sugfestions what he ghould do sabout it, or you atould
do aboutl it or anybody else should do about it in the conversation?

At BNoeo

r

{t ¥hat was your general reaction to him as a person?

A3 I dida't likxe him st al)l, Hs was very talkative in a sort of an
unpleasant sort of way because of hia physicale=he was very short, a
little over five faet tall and approximately five feet wide, always
perepiring, slways sopping himself, apparently making a lot of remsris
that had no real basis, just trying to impress uss In other words,
extremely tslkmtive and not very bright was my impressioa,

s Did he explain what he was doing at Xavier?

As Yes, he said he was foreed to give wp his edusetion previously at
some Pastern University and had come to Xavier to get a degree.
He had apparertly saved some money,

Qs What was he studying!?

A: Chsmistry,
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St TWhat were the clircumstances?! Did he lsave your house at that time?
A3 After a souple or thres hours he seid it was time to go and he said
goodbye and I excorted him to the door and be departed. I believe ko
asked if he sculd coms bLeok sgain somrtime md I gsve him the usual
!ouu answer I give to somsdody I don't want te come baok, sush as,
If you are ever around, drop in.,” I dida‘'t give him any definite time
and he asked me if I would come down to visit him at Xavier,
Qs Did you sver do that?

As Bo, I didn't like the fellow and in all the time I knew him did we
over make an sppeintment,

Qs Then did you next ses him? And where!?

Ay The next time I would guess was about two months later et my home
that he suddenly arpesred sgain,

Qs Hed he oalled you in edvance? Had you ked an appointment or engage=
ment with him? :

Akt RHe just dro;med in,.

Q1 For the second visit?

Ay Yes,

2t T¥here was it the second time?

As At home,

Qs Were you slons with him?

Ay I puess my wother waas there.

St Yass your mother usually at home?

As 8he just did the usual housewife's errandis. She was usually sround.

Gs TYou don't ¥now who was there on the second visit, and what oonversa-
tion did you have?

Ai Ve telked about the Jews againe Ee had the idea very firmly in his
mind. It waz terrible, why doesn't somesbsdy do something ebout thise

Zs U144 he talk on other subLjeota?
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As Yes, scmetimes on school work, cheristry, but the distinot impression
he left with ms by which I charasterized him, it was the mattor of the
Jdows anc his frequent discussion of it up to the point whare it sotually
got boring. You oan talk sbout & subjot just so long, read suout it

in the newspepars, and then there iea't much to ssy sbout it. '

Qs VWhat manner 4id he have §n talking?! Was he 2 pluuat oonnrution-
alist, & boistercus sort of fellew? :

As He was 8 lovdemouth, Just s fellow you would not place very mch
oconfidence in at all, in other words, inefficiant, pudgy, unplaasant,
talkative, Just one of those individuals any of you mseting for just s
few minutes, you just would mot like him,

Qs Was that your impression?

Ay I have never gone to his house, I never went to see him, I never took
hin any plece as far as I can recall, in other words, every time he
would aprear my resotion would be, “"Fell, hers ws ure again for another
souple of @ull hours,”

Qt How many visits 4¢4d he make st your heme or any other plsce., Now
mary times that you krnow of 44 you have contact with him at all?

Ly The only time I ever met him was at my homs. He would ocxe and ring
the bell anc trere he was,

Qs Bow often?

Ag About throe times,

Qe Without notloce or without engagement?

As Without rotios or without engegemant,

L3 At other timss what was the nature of your oonversations?

As Again it was his fmpreasion of the Jews and how terridle it was.

Qs Dié¢ he ever sugpest to you what you should do sbout 1t?

Ay He made remsrks from time to time. This wes really a vile situatfon
to be in, It loocked like the Cermans were going to songuer the world,

Be gove me the inmpression that psople with teshaioal adility should do
soxetliagr to stop the Gormens,

. ——— - ———— - —
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Qs Di¢ he ever directly sugpest that you ourht to do something abcut it?

As Not in my definite fashion et all that I ¢'ould do nouothlnz about
1¢. )

Cr Did he omukyw twuythin;—&tdhc sver ukmmwdau
or teghnicsl Inowledge?

A .l

Qs Did he ever ask you for any techaleal informatien on mr 3ob at
" Wright Flela?

A: Bo.

Qs Did he ever ask you anything definite sbout your U, 8, Servioce on
serodynamics?

Ay I hac discussed the vibration and flutter problem, He had the
ingression-e=e

Qs Did he kmow anything about those projeste?

At Ro, he was a chenistry student, I wanted to mske 8¢ remark anc it
slipped my mird, v

s %s You started to say that he had the impressionee-

and that it was a pity that it wasn®t being used to fight Hitlers I heve
V4 the irpression that posasidly he might lrave wanted me==I would nst say
- sugrested dut hintedesthat I oucht to go to Russis and help Eassia fight
Eitler,

( Ay He had the impression thet I was & very capadle, outstanding engineer,

Qs Did he ever say it in 80 many words?

A: I osn't recall apecifically in so many words, but he said that
fighting the Germans-—=how oould people do something to fight the
Germans, He said Russia was the only country that was fighting the
Germans,

Q1 Did you believe that?
At Foe Thile they persecuted members of the Jewish race they were not

friendcly with the Jews who practiced their religion, I didn’t think they
would do anything for the Jews,

2&
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¢1 Did this fellow ever make ;roposals to you thet made you think he
was hiding somsthing that didn't appear on the surface!?

As Jo, I dont think he 4id,

Qs Did it look to you that he, or éid he ewer ropuun£ hinself to you
88 oz agent far somebody? gt

— g

At o, he told me he was & friend of joaUMONSEY.
Qs LDid he disouss that very often?
A3 Yes, he drought that up seversl times,

~N Qs Now I think you told ms he en one ocoasion you taok him down in
" your ecupe to the Bus Stetion?
A: Yes,

Q¢ Do you recall the incident that ooowrred thent

/Al One s-eciel 4ncldc~t oomes to rmy rind, 1o on one occasione=eit was
an evening in 3pringe He nsked mv to tale him down to the Bus Statione.
The tire vas 80 short an’ he was afraicd he would not meke his bue to
e Ciroinnatl that I reluctantly agreed to do so end drove him down to the
o Bus Stations ¥%e arrived there and I parked xy oar in front of the
: Dayton Pudblic library, soross from the Bus Stetions At that time the
S, bus for Cincinnsti left from there. At any rate, it was at night and

2y we parked tlere anc he said somet. .ing to me to the effect that I don't
b 4 think you 1ike ms at all, and I don't think you believe I am a friend of
SEUMR SXY. I ssid, "Xhy mo. You ssid you sre a friend of SHUMO/SKY
- snd I have no resson to doubt it and he pulled out a revceipt, s photostat

of a receipt, and said, 'this should prove to you that I really am &
friend of SHUMONSKY.'"™ I looked st it and it was s photostatio copy

of the receipt I hed given SHUMOASKY years mgos I don't remexber the
amount cf moreye It was msde out ¢o STARISIAUS SHUMOXSKY and aigned by
BEN SKIG. I seid, "Nhat difference does it make?" He said, "I want you
to belisve I am,” I said, "So what," :

Qs Tid he ever say anything es to why his relationship with SHUNOYSKY
should mean anythinp to yout

At Hoe

Cs Did he ever intimste that Shumowsky was doing anything he should
not be doing?
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At No, T didn't lenow SEULITSKY was doing anything he stculdn't be doing
end I still Con't think 80, I certainly would not invite him to my
wedding end introduce him to everybody including anybody in unifora if
1 thought that,

Q: Did he sugrest that SHUMORSKY was engaged in any enterprise which was
wrong? ‘ :

Av  Yoe

Q: Bo, neigher by word or suggrstion or maything ¢1d he indicate anything
sbout SHULC" SXY, ner by word or statement 3id he sugrest thet SHIVC?SKY
right be an sgent of the Soviet Government?

Ag lo,

Ct Now sll this occurred when?

L1 You meane=e

Qe I mran this series: of meetings between you snd Gi’:'.’.'

As Botween 1032 and 1939, |

Qs Lid you slreasdy state how many visits you hed from GOLD?

At PRoughly I would say nct more than five,

[<s Now, at that time was there a war going on anywhere?

As Xn 193€ and 1939 there was no war., There wis the peace in our time
through Chexberlein at Munich,.

Qs Yhen d44¢d the attack begin?

As In 1939,

St Thess ccntecte wero long before that?! You will have to answer?

Ay Yes, |

Qt At that time do you reocall or have you found through any of youwr
resoarch which has taken plece reocently whether or not we In the !, S,

have t=jen any rosition or attitude sgsinst "useia or for Russ=is or
spainst Germeny or for Germeny?
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KA: There was s very strong feeling agelnst Germany, at lsast sxong
people I knew, The general feeling sbout Russia at that time was that
she just didn"t asmount to snythinge The Germanas had e huge air foree and
s huge arny. The Russians had seversl purges at that time of top generale
o | and they didn't have anything that was any threat to anybodye IThey had
8 lot of troudle at home And Germany was the real msnsce. '
o _ .
Qs But there wns no war andwe were not fighting agsinst anybody at the
tims the conversations took plade?

Ay That's right,

As Was there any resscn why you or anysody else talkiag with GOLD er
engaging in the ecaversations you have Just described that would lead

Q you to the conclusion that there aight be easpionage or anything like
7! |4 thatt
st As Yo, At that time tho Nasis were & bunch of rats and should be

exterminated and England end France would not & anything about it, and
the United States had s neutrality aot end would ship no arms over there
ané Tussis woulc be the one that would be attsolsd by Hitler and it was
8 sheme the hussians didn't have anything to fight with and so en.

— St Thet was the general tanor of his conversstion?

Ay Yese In my research of that general period I might say that again,
to ret the baclkpround, remexbering again that GOLD visited me in %38, here
is & Dayton Daily lews item of Xovember 12th, "New York: The new oute
break of anti-semitism in Germany brought sirong protests from Governor
Alfred E, Smith sand Listrict Attorney Thomas I Dewey--and ancnymcus
threats of bombing the German Consulate, Dewsy saidy %ig stand a;palled
by the sirht of what has happened in lezi Gormany.'" Again, "Lew York,
Kovember 12, Catholieo, Frotestant, and Jewish leaders today iszued a
oall to prsyer next week-end for viotims of racisl and religious opprese-
slon throughout the worlde..secalled special attention *to the plight of
those of Jewish Bload in Burope.'" Agaln, this 48 aa erticlie, Novesber
12 in Atlaotie City. "The Yoard of Bishops of Methodist Episcopal
Church asked U, 8, Government today to protest to Gersany aguinst

recent attacks on Jows and Jewish stores.«cesedesoribed atteacks as 'In-
eredibly inhuman and unjustifiable deedsy'"

Q1 let me ask you Mr, SNIIG et “his point 4f you ever from the infleme-
mtory renarks that this follow OID was maling or for any other resson
or eaybedy elce's influence, heve you ever hed any th ughts in your mind
ebout helpl:f iussia ot any time%

At No, I never c¢id, I didn't think that “ussia woulcd help the Jews, in
"N\ fact would esterminete them.
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Qs After those five, or sprroximately five visits of #re GOLD to you,
did you ever see him agsin?

At After that partioular wvisit that )e nhand me the receipt, I aidn‘'t
090 him again for sometims snd then agsin suddenly there he was at my

bhouse and said thet he had gotten & Job and was not working end we taliked
a 1little bit,

Cs Did he say where he was working?
Ae¢ Yo, he d1dn‘t spy.

Qs Yas he aoctually working or going to work or was he still in
Cincinnsti?

As I don't nows Y never checked on him, A)l I know was what he told
mo, ‘

Qe Didn't he say arything about ths jod?

As AlY I Xnow he said he hed & job anc we telked a littles bit about
pclitios end the &nternational situstion and at that perticulsr meeting
he secmod to be much more pleasant tlan hs had beon in the pust, le
c¢idn't talk so much abcut this Jewish problem ani lLe seened to iave
settled downe Up to that tine I had the idea ho was ons of those

wild pink=eyed students like you see in the Esstern Universities. My
idea was that now he would settle down and booom a useful respsotable
oitizen.

Qs At thet vieit did he ever make any overtures!

Ay lioe

Cr On any contects, did he ever specifically argue anything?
Ay Koo

Qe After that 4id you evar see him again?

Ay Uo, I never sew him sgain,

Q: Do you remenber when the last cocssion was)

v

A1 The only tiing I raemoxber a -ut thet last cocasion, it was during the
saotTer of his last schocl yeers I would ke to tell this little story
on my res-arche ‘at.urelly, I was very interested i{n this story of 51010,
porticalrerly whar 1 was charped with kiozing kim and T noticed & news-
peper eccount thet he hed potton his dspree in 13i0. That really
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surpriscd m» Yeoruse I wes convinaed in my own mind he had g-tten the
dezres in 1333, TYou heve to stop ené think how you resall an event of
several ywars spo, usually by some date you have ecnfidence in, 80 I
wont to the lLibrary snd checked several other papers besides the

Deyton Daily Rews and they also said 1940, but this newspeper earried s
stereotyped report on O00LD which was probadly Sssusd by the P B 1, 12
drove down €0 Xaviar to eheok en this fast, and to my surprise the year
book srowed he had gotten his degres ia 19L0. Gentlemsn, that reslly
threw ms for s locpe I didn't Imow hdw I ecould be off by cne yeer,

Qs Do you know fur sure now that you are off by one yoer on his visits
to you?l :

4d¢ let me put it this way, 1 hed that definite feeling that he had 4
only been visiting us for one ysar, My wife and I looked at each other y:
end ssid, "How oould that posaibly be?" He had been only visiting us ',"/ -
for one year and was gracuated im 15L0, dut I definitely remenbered his 77
girst visit in 1938, I went down to the registrar and to my great

relief the repistrar tolé ms he hed sctually entered sshool in

Septerder of 1938, but hs had aetually been attending Xevier for two

yoars., He had stayed there for the susaer course ir 1939 and naturslly

hed not grecdusted until June 19L0. That was e distinct surprise to me.

St Tces thst oranpe your opinicn thet this lsst visit to you was (n the
eerly gurrer of '39 after hic first school year, or 1s it possible he
mede !is last visit after he graduated in 15403

At 1 have no reference mary on this visit,

Qt I werld ke ¢o fix this Sn the minds of the mexbers of the hearing,
In th: letter of clarges it states, "During the period from about late
fel}), 1935, to the latter psrt of 1939, at or mear Mayton, Chio, end
other places, you associated with one BAP®Y 601D, thon known to you to
be an espionage agent of the Scviet Governmoni,” which coincides with
the stutersnt to the latter pert of 1939, anéd there is no reference made
thet the visits extended over until ths end of the 1940 year of school.
In your conversation with the PB,I, who were investigating your case,
didn't they say anything to ycu sbout or in comnection with his soquan-
tanoe with you?! What were those inoldents!?

At Ad for as those dates were concerned, the Fo B, X told me that GOLD
krnow me at a leter pericd then ths period I sentioned. I am telling you
the story, the whole truth as I know it. I don't recall his visiting me
after the summer of 1939. Trey ssid, "Were you not involved in an
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automobi e sccident some place in Pennsylvaiis wrich ooccurred in 19L0,*
end 1 tried to recall it and I oould not recall it, ané they said,
“Here you not with Mr. Bpstein:®--You gentlezint probably remomber hinm,

Mro Albert Ewl ‘Ectoin-—-nd I said, “No, I sm sure that aocident ¢ccured
in Dearder abou stass of 1938," S

¢ Now, before you get mway from thst incident, yw'aho related that
Ancident about the trip you made to Florida, :

At Ons of the reasons I was sure the incident had oecurred in 1938,
which wus agein & referense, Ia 1539, 1 tock some vesation and went
down to Miexmi, Florida, and the way I have proof of thut {s that General
Dent sert ms & telegram in Plorida and I still have the original, and he
asked me to coms back home becauss he had & job for ms ¢to do. As &

e matter of feoct I was going to the TWest Cosst and he wanted me to ocme
bascke.

Qs Then was thst telegram sent!

As Shortly after Christmes 1939, I went to Miami, Floride, While 1
was in Floride, completely by sccident I happensd to see on the beach
Albert Epstein's mother and sister, I had never met them until thlis
trip 1 had teken to Bew York, so I was quite sure the accident had been
on the trip to lNew York bef re tiils Floride {ncilernt.

It Yhat d1¢ you do about checkinz upi this accident?

Ay I ealled Mro Epstein and asked him to verify the date of the accident,
He sald, of course, it was in Decenber of 193S; and I said to him, "how
oan you be sure?” Ee said, “after all it was my oar that was wreoked

and after the sccident I hed to buy & new aar e:d that new car wes a

193G DeSoto." That fixed thst partiouler date. Do you want the state=
ment {rom Mr¢ Bpstein?

Gt Yes, we might just as well do that et this time. I would like to
offer this in evidence as the employee’s Exhitit D,

Mre Epstein's statement read and smade a psrt of the rcocrd
as Exhibit D,

Q1 I think you alsc had Nr, Epstein check with that Insurance Company
becauss there was an insurance claim involved &{n this accident,

As I don't believe he carried insurance et the time, but he 2id sheok it
that he was ssnt a bill by the Stete of Fennsylvania for damage to a
Lhiogrt;vh polee The Stete of Fennsylvania sent him & bill for damapes,
~
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<8 “id Le ever locate that till ead send it to yout

As¢ He seid he was going to, tut 4f I didn't hear from him thc date wag
sorreste

Qs S0 you hawve it hﬂnitoly set in your miad mt the episode related
%0 you by the P.B.1, was the ascident refarrad %o in 1958?

" b.. 4 “k “

- t B Pe
Qs Fow, there is another incident referrec to you by the ¥ 2.1, regarding
the fast thet GOLD had ascompanied you to & meeting in Dayton.

e — .

Ay That's right,
Qs Jow tell the Board about that meeting and about that eatirs incideni,

Ar I sust say that I do not recall tsking him to any such mweting,
although I might well have taken him to such a mseting. I have no
interest ons way or another. The mseting the FeBels 6poke abouteess

Qe Pirst of ali, lst it de explained thet the F. Be 1o explained that
GOLL hsd told them that you had ascompanied him.

Ay Yes, the nmeeting wae a Zionist meting at wi.ich Lewisohn was the
sporiker, end my own feclin; was tiat of & Zionist, &aybe for the sake
of the Board I should explain what & Zionlet §s. A Zionist belleves that
the Jewish Setional Homeland is in Israsl, sac that Isrsel siould oe set
up as & demooratic natioca, and whatever Jews went to go to Isreal as a
result of perssoution could settle there, That in no way contradicts

ths ability of the Jows to be good eitizens, It simply msans that Isreal
is to be set up for whatever Jews want to go there. This meeting was
set up to arouse scthusiaam and monsy for the Zionist cause, That is
quite opposite to the Russian $des, The Russian idea is thet religion
is an oplete to the people and thers should be no szall groups. It ias
quite likely that if GOLD cams to see me unannounced or unsxpssted as
wag his custom,~=if I was going to such a meeting rether than spend e
soupls of dull hours with him it would be perfectly nstural for me 4f

he had ooms cn such an ewening, I would have talen him,

Qs Do you Imow when thet meeting was held?

A3 Since talking with the P,8.1. I had it sheoksd, It was March 1,
1939, I checked with the Jewish Commmnity Coumsel,
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Q1 ludwig lewlsohn spoks on thet date and I took that from the resords,
which I exanined myself, That is the corrsot dates, I might aleo add
that I was present at that leoture and heard it wyself, I san confira
what has been said by Wre S¥NILG. I am not & Zionist, I went beceuss I
was interested in what he said. Ba is & noted suthor wnd I was intersated
"dn hesring what he had teo say. Therefore, Mo, Smilg, you are not oertain
when Mre GOLD last visited that it was at the end of the 1938-=1939
sshuol year or the 19}9---1£§u achool yeart His last visit, but you are
sure the previous visite were in 1938 and 1939 sehool year, There may
have Dsen a thought that each time was the last visit, Agein may I ask
you, did he ever make any raqueats or any statezent to you that you or
any prudent psrson 8::0u1C¢ heve reeognised as dbeing subversive or impropar
in relation with your work at Wright Fleld or your assosiation with
Wright Fleldl

As He was just ssying things that & lot of other pecple wers assying, bdut
saying thoem much more obnoxiously thsn the others,

Shameny Gentlemen, while I sam not juite finished with Mre SVIIC, we
have asked General lert to be hers at 1130; and hs has to lesvse st 3:00;
anc he wznis to oome in on this msetings ley I ask that we iaterrupt
this meeting and have General Usnt come in at 11307

Colonel Buosk: We will adjourn, snd I would sugrest that we et back
about five stinutes early,

Eesring adjourned until 1¢25 peme
The hesring was called to order at 1335 peme

Colanel Buoks The hearing will come to erder again, Is it your desire
to sontinue Mre e

Shamans We would like to interrupt his testimony at this point and
oall on General Lent because he has an appointmant,

Colonel Buski: General Dent would you ratse your right hand plense.
Goreral ent svora in.

Ilcase be ascted,
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M. Collins: Do you know of the oircumstances involving Mre SKIIG's
difficultiest

As 1 doe The difficulty was brought to my attention by Mr, BMIlG'a
supervisar, Colonel Gibbg, who aleng with e SKI10 sane $o my office
and disoussed it with me,

Qs Would you nsme the supervisort

& A1 Colenel Gibde,

: Q: Yers you advised as to the date gomﬂl!y that ¥r, SNIIO and

: SRR SKY first met?
" . . Az Re apprised me at the time, He informed me and went through the
6" & history and advised me that he hed soted as a private tutor in the days
ix,: thay were both in MIT together.
i‘;;'. Qt  And that he gave receipts for tutoring?

L At Yese

<t Do you mow the ;lume of the men who had the recsipts?
he 1 belisve it was GCUID

Q¢ HBARRY GOLD?

A: I wnderstand it was BARRY GOlD.

. R e

Qs Do you understaand that ir. SII1G is a prudent person from your
observation of him?

At May I olassify the question. Can we separste the indivicusl's
history prior to this esse? .

Qs Prom your cbservation?
Ay I would asy he was,
Qs From now, what i{s your opiniom as to his prudence?

Ay X feel he sxorcised poor Judgment in not bringing the matter to the
attention of proper authority.
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Qs Gereral, 4o you understand that regeipts wers shomn to Mre SV1iG
by somsons else othsr than the person to whom they had been given?

As Y understand he was approached at his own homs by Mr; S0LL and dwring
ene of thess approashes ecns of these ressipts was shown to ¥r. SMILG,

[Qt Do you know the r-u;n-hyth- reseipt was shown to him?
Ay I 8o not,

Qs Would you say that he is osreless cr showed poor judgment,
Ay In this partioular ease he has shown poor judgment.

Qs In other words would it have been prudent for this person to have
reported this to his superior?

As I would have,
Qs do further questiohs.
Colonel Buck: General Lent, do you ccnsider Nre SMIIG's position as

Clief of the Dyns=ics Branch s rsther sensitive po.ition-egensitive as
we knor it from a security position?

A: I would, yes, particulsrly since his duties involve not only technical
duties but also responsibilities of managenment,

Qs Do you by any chanoe, personally, know whether or not there has been
8 contimuing campaign in the Alr Materiel Command; and, of oourse, in
the Englansering Division for quits sometims ss to the need for proper
security?

Ay That $s sorrect.

Qs Do you hapren to know whether thers was any such campaign at the time
this parson first besanme asquainted with Mre SEI1OY

At ¥o, I think I an very olear in saying that security and importance of
eecurity has increased tremendously from 1938 to the present.

Q2 Would you say General Deat that, since thers has besn this world
situation, there has been stressed a need for seowrity?

As Yes, sir,

Gentleron do you have sy sadiitionel .uesiions®
Thenk you very much Coensral ieute

|
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' _ Qa Yu. hon your oburnt!on, ﬂnt wuu you uy . “to m hytlty?

- Tl . .
- By =

" Av AS result of ny umhtim with hin ainse 1936, 1 boum him s
Joyal end faithful eitisen h this sountry of the Unitod Btates, -

— Qs Have you ever seen o.ny ut or heard any md or had an nptoioa ia
?% _ your aind that he was anything other t.hln . ;ood nithful 1 eitizen
o : to the Tnited States? _ , ST
3 ‘l ”. .lr. o )
! Gt In sddition to working elong side of hism in the departmeat thet you
- heve Already deseribed, 414 you have many sooial contaots with him oute

slde the sphere of your work to have s genersl lmowledge of him inaice
ané out of workt

Ay Yes, we have had many social eontacts on a professional level outside
of working hours,

Q1 And 1t was from those obumtionc . well as thn onss at work thst
you resch your eonclusiond

A3 That is ugr.t. _
ir. Collins: That mature of scosss do you have for olassified material?
Ar Becret md. slso i:uvo an "X" gcleerance.

. Qs Do you know 1t M. S8allg has that seme 0lesrance?

1+ Ky X \hink be hu mt clurmo.

- Qv Weuld you say that SMTIS is mnrity sonsoiocus from your observation
of him in his work? . .

Ay In our office he ce-med to be security conssious anc he took every
Lef Cort to lock things up, an’ I have navar heerd of his spealing of thincs

classified,
«t L4 you ever hesr of HARTY Co)ld

it loe
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nz Does he impress you as & person who oculd remsmber details?
Ar Yese >

Qs Does h appear to you As & persoa who seuld remesber hnppuuga that
escurred ten or tnlvo or fiftsea years ago?

Ay VWell it would depend on how signifisant they were,
Qs Now important they were. Is he & long=haired seientist, wule:pu
© ooy who vas absent minded? Ke oould remssber things se far n you oould
Svserve!?
Ay As far as T know, yus.

Q1 Did he ever disouss with you any politiesl prodlems eoncerning the
Jewish people in Germany and the plight they were in when Bitler was there?

As ot to any great extent.

Qs Do you remermber what it was?

Ay I don't remerber anything specific.

%v o you imow the reason for thic‘-hnring to~day?
At Jo, sir, I know generally, but not ia detasil,
‘Gs Do you know the speoific charges?

As Mo sir,

Qs Do you resd the newspspers generally?
As Yes, sir.

Qs Do you know or have you bad an opportunity to recell any {ncident in
the newspuper in the last five months soncerning one BARRY GOLD?Y

As '... sir.
Qs Could you state who he is and what he is alleged to have done?

As I think he is @ loged to have given Atomio seorets to Russia or
mybo it was to Dr, Puchs,
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Qs He is a Soviet Esplonage Agent, you will agree?
Ar I don't know,

Qs Prom the nawspsper artisles, 444 you fera the opmu that he was an
Ssplanage Agent? .

Ay Froam nawspapers?
Qs From the newspaper?
As I would say be was,

Qi Outsids of reading Scld's name in the nonpspc, #d you ever hear
it before?

At b. air.
Qs Did you aver htar it prior to Mey or Jume of 19501
As “. lh’.

Qs You stated that r, Builg was more eautious tham you were, in regard
to soourity matters. I» that sorreet?

Ay I would sey he was.

Qs YRho was his superior during that time?

Ay During that time we had Colonel Dent and Colonel Gibbs,
Qt Did you know Colonel Gibds very well professionally?

Ay In what sense do you mean professionally?

Qs Ir oonnection with your work?

Ar I would say I imow him reasonsbly welleenot too well,

Qe I2 he the sort of perscn with whom you oan disouss mtters in the
offine?

Ay Yes, air,

Qe Was he a person who is sonsiderate comosrning matters inm his office?

Ay Yas, sir,
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Qs Let us assume that HARRY GOLD, who i now dmewn $0 be an Bsplonage _
Agent for the Russian Governasnt hsd eontasted you im your hows im 1938, |
and stopped ia and viutod you, would you have reparted that te your
superiors?t

»

As Yeu mean?

Q1 If he bad visited you unbelmownst to you as to who he was—exsept
that it was & mtual friend who had caused the visit, then you found he
was an espionags agent, would you have reported it to your supervisor?

As You mean ten years later?
'( &t Yeos, you did not find it eut uatil ten ysars later?

Ar Yes, I think I probably would, I do not know, I can remseber a time
o in my experience when I was working at Curtiss Wright, somebody mentioned
. to ne that he knew of an individusl that had sent drawings of ths Mertin

- Bomber to Germany; and Y said, "Why dida't you report it!" HNe saids *2
don't know=ealot of pecple were doing it, and nobody thought enything of
1t." But now conceivably I could also have reported thet perticulsr
incident. I should have reported ite

Q2 let us assume that that person sending drawings to Germany wes pioked
up and you read it in the pepers, would you re;ort it? Assuaing you did
know hia and you read about where he had been brought in as an espionage
agent or a spy, would you be likely to report it?

At I don't inow. Not nedcesssrily because my oontasts with him in that
partioular sase involved no information of interest to this Govermmsnt,
Ist's sup:ose I had met somebody twenty years ago vhen I was in school

and he later turned out to be a Comrunist or spye I prodedbly would not
report that I knew him as it would have no signifioanse, because I only
knew the man at schoole

Qs Ilat ue assume that he made sn overture oonserning the werk you wers
doing at the present tims, would you report him?

As If the work was oconfidential?
Qe Yeno

As 1 woold report it, 4f I were working on & confidentiel project ani he
requzs‘ed inforrmtlon, I would re-ort it.

| oweme
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At That would give you a train of thought, would you report thst to your
superiors?

A That would depend on how the train sf thought anded
for information,

Qs Weuld you report it?

As Definitely.

Qs Yow to oarry this ans step further, then you resd in the papers ia
1950, that he was an espionsge sgent and had given information to Dr.
Pushs, would you then repart that he had at one time somw to you?

At I think I weuld probadly think ahout it to sse if his viait had any
significance, It would be too late to report it,

Qt Would you bo likely to teke it up with your superior and Joy the
whole thing out to him anc say, "Fhst do you think I should dot

A: That would depend if xy reporting hia at this particular time would
holp ths Government, T would do it,

31 Do you think you should de the cne to decide that or scmecne e¢lse!?

Ay I would prodably mie the deoision myself, Of sourse if he had asked
me for inforumstion at eny time or intimated that he wunted inform tioea;
then I would have reported him et the time be hit ms for the informstion.

Gs let's ssy he didn't sak for informstion dut brought up the plight of
the Jewish peaple and 2sid the Russians wers the oaly ones who wers going
to help them; and tried to impose upon you his belief so that you might
act for ths benefit of the Russian Sovermment?

As Then I would repart him at that moment because he was obrvlously &
dengerous individusl. But if he just flashed this reseipt in front of
me and 3 asked him how he got it and he snswered, "Our mutual frisnd gave
it to me™: that would mot necessarily maks ms suspioious, I would only
become muspicious if he asked me for informations

Boards Mr. Wasssrman, would it poasidly increass or decrease your
suspicion if you didn't know this man from Adam and he showed you the
resceipts Would it make you more or less suspicious if instead of showing
you the reseipt he showed you a photostatic eupy of it?

A3 I wculd think sure there wes somsthing funny ebout his baving e
receipt beocause you don't moramally give jJust anybody s receipts
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on3 friendly with the Russlens, I weuld naturelly assume he was hitting me



Qi1 Did you ever have anyons in yeur llhu-hjwvlthanooiptw
ﬂ Sosument of proof like that?
O

As Mo,
Qs You say you knew Mo NMII0 soolally? )
. LM T Adn’t go to his house, We went to office parties.

Qs But lumsh and parties? Did he ever duun Mr, GOLD or the Russian
Colonel?

As Ne sir.
( Qs You do not kmow anything of his sssoeietien with them!
A1 Wo sir, I was surprosed that he knew the Russien, I do not think I

knew the detail of his sonnestion with the Russiag. I thought he mew
him frem the offices

St After the wediing in 193, would you say that you seid a aocuple of
days later, "just who was the Russian Colenel?”

. : As 1 do not remenber that well emough to tell yous I was s little T
o surprised to ses the Russian therss Thst 1s the only incident I can reosll -
‘.j %0 minds that I did ses him there.

s
i Q: ¥as there wore thean one Russien thers?

As It seems to ms there was; but I osn not swear to it

§\°) Qs He haz not told you anything about the Russian insofur as you ocan

resall?
_ Az Foe
S -
T 51 If you obtained any informstion of s highly olassified nature about
* the "A" and "E" Bomb would you feel free to discuss it with Nr, S¥IIC or
< i would you keep it to yourself? Do you have any question of his loylty?
g .
iy w? At At thepresent momsnt you mean?

{s No, two or three mcaths ago?

Ar I do not heve any guestlon sbout his loyeltys I would surely fesl
free to discuss higlly olassified informetion with him, 4f he was ckared
for that informution.
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Chairmans I would like to remind you Mr,. SHIIS thst you are still
under oath,

Mre hilp I understand.

Mre Sheman: 3. Snilg befwre we resume whare we left off this moraing,
I would like to ask you a few Questions about what developed here this
afteracon, Yeu have heard all the testimeny, whea did Colonal Gibbs
besoms youwr superior effisert

A I éo not know the exset date, qbnt guess would de the ate
sumer of 9.9,

Q:t In other words & 1ittle more than a year age?

A1 I would say he was in charge of the lad about eix months of the time
that thia was going en,

Q1 Frior to that were you soqueinted with him?
At I knew his as Chief of the Wind Tunnel Bransh,

Q1 There was no associstion dDetween his work snd yours prior to the
time he took over?

Ay 1 sew him occasionally,
Q1 There was no direot assosistien!?
At I very rarely saw him.

Qs  You oconsidered him sufficisntly friendly that you would have gons to
bim with any matter you considered important, would you mot?

LA: Yes,

Qs  Now nhea were you first questioned by the F.Be.ls regarding this
GULD episode?

At Oa dune 21, 1950. (WM'? -—é/M/s-b)

Q! That s Just & few months age. ¥hen you wers guesticned, where were
you at the time!?

As X was at Wright Field. The two F.B.I, agents cams to my office at
the field and asked me to oome down town with them without giving me any
inkling es to vhat it was adout,

&
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general situation hed come to his attsntion and that the Atomis Energy

L “peopls were worried about the situstion, dut that they sesmed to be the
T 1 "enly eness And he madd that they bad tentatively dscidsd, epparently
s -7 % | betwsen the twe of them that I would entimus ia ay work but would wvosd

an 1 Atomie Snergy ot. Then Colonel 0ibbs said, I have not even told

= _General Dent Yhis yetj shis was over & mouth now ainee 1 tad told

=9 Golens) Oibbs sbout it; so be #2id, “lot's ge up now and tell Gendral ° G
-] . Dent about 1t.," “Because if tuhhgtu ¥nows about 1t, 1t will stert -

~ 77 | - %oiling and be a bad eituation.” 80 we went wp and told Oensral Dent the”
"1 .-{ entire stery sad he said that under the present plaas were for me 4o “

| . &vold KBC wark and ecntinue in my work; end General Deat 3sid that would
" be utumtory. and we left tb otﬂu h;cﬂur v!.th tht narcundinp

Qs Bow 414 you have & full disoussion of ym sttairs with c-amx pectt

() A Yu. a Al uuunion--onn to the nttu- of tho nnipt. _ "- "
- Qs Then d1d Oslonel Gibbs and @ezeral Deat sentimus to 16t you have . -
_ sscess to olsseifisd and general material after that disoussion? T

‘\’) At Thet s richt. SR

~t Were you sent cn any other miuiom after that outside of ®rirht
Fleld?

At After that trip to the West Coast things happensd too fast,
Qt When were you suspended from duty? A'
Ar August 9, 1950. - A )
Q: In your discussion with Cclozel 0ibds end also in your discuseion

with General Dent did you make full disclosure of sl of the matters tht :
oame before t'is heering board to-day? it

S e

-

LM That e right-

L3
Y Q: The story of GOLD, SEUMO7SKY, the Ruum Colonol, and the ncexpi,
g % 811 that was mentioned to Colonel Gibbs and Genersl Dent? £

3o . Ar Yos, i -
Q¢ And apparently that did not shake their confidense in your ebility
and hendlies cleassifisd material until orders came from higher authority?

%
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M ‘1 dght ldd, ohortly befors I was mcpondd. coloul Glbbl hul
y lrnngomts for ne te toaponrny do some huhng work st ttu Iutituu
: . k) '.",7-‘.';{\1’“&"-”', : i : :

.Jndmt n mmg 0 npm-t when you first saw the ﬂport of GOLD'E " 8L%:

: tﬂ'nt in the papers. ¥ would like for you to stats for the Sonr( !n ywr\,
langiege why 1t was that you 41d mot report ite~your ‘ ‘

rohtlo:chip .with 901D 404 why you d1d not think it muury to mko

_}. sl '\.‘.-‘,".

R A gt 2 bR B
PE idnk oF HARCY 6OLD a4 an espionage agcnt. Y Hont€ think 7
" hs was at the timo. My Impreseisn was that he was & Pink-College student, £
Ho was saying the things other people were uylng at the tine; as to the
question of the receipt, it certeinly seemsd surprising, We did not !um,\_ '

.y, msh time to talk about it. . Ee was late and might mise the busy "%

-

Just regarded hiam as .ughtly & oreck-pot on this one sudjeot. Mardly °:

;‘ 75 Ampressive enough to be an eupionaga sgext and when I read 1t in $he php

TN R was startled that guoh ‘s guy should be shosen, : n._m ht, hort, md
; mpl;uant, hothlng sliok tbont hin, noa:!.ng omu - He y

> .. y
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Lt You mean when SEUNGISKY first eame 'ﬁo the fielad?

A3 !u, that is right, I 41d not remember his mame. I have @ wery poer
‘memory for nemss. I eaid sowe guy cams aroumd whe said he was & friesud
of yours. I sswé, “Do you Jmow about hin, AFIRZYSEXT] Je gave me the
- .impression thst he did not Jmow who it was mnd Just od § utf and
3 fergot Qtont it, md Y never thought or gow np.u M u:po sure,

‘Q: Where ud you leara or his -:pocuro!

A1 When I was in Rome, Bew York, on two dnot active dnty, ! piobd wp
the unup-r ona day and resd of WA 2PV AOLDIS arrest as Atomic Bomb pro :

e e o, -

_ﬂ" B

.-
f"-'!.n
KT et -

Q: Was his pfoture there?

!

At Yeos the pioture anc the story. I looksd at it andthe headline
attrasted my attention. It was & dig story and leoking at the ploture,
the faes seemod vaguely familiar, X looked at the name HARRY GOLD, and
it was alightly famtiliar but I 41¢ not know 3t was the same fellow, 1%
thought it might be possible that it was one of those things that rang
8 slightly familiar sound, but I was by no means certain it was the
ssme fellow,

g
4

7
C

\

w1 Then what diu you dc acout thetfd

Ag Well my first reaction was to tell somedody about it., 1 thought
sbout ealling Colonel Gibbs about it to see if it was significant, ,

~ Then I thought that I em not sure that it is this guy, so I dropped the
mtter for a few dayse It lappensd thet an airplane was set up to fly

. from Rome, Hew York, te Boston thet week and naturally I was anxious

“ 4o got te Boston and ses my mother who was 11l When I got to Boston I

~asked my folks, father, mother and brother, if they had geen the artiels
on H.-rry Oold and they said yes, they had noticed it but they said, “8o
What " I asked them if they thought it was the sams guy that hed vielted

LPO“ at homs a faw times., fathesr was very slmptioanl about it. ¥Ne looked
AZ% gt St ané sald he did not ¥mow, it u'ar"if“szﬁt wasn't eure; snd my - _
. W sand under the oireumstances mot being sure sbout
<4ty and not being worrisd about this general wava of hysteris that -
association with these peopls might eonvice you {m sombody's mind, X

was not sure that {t was the sams follow-wthe fellow 1 bed met was such an
inefficient, unpleasant character for an esplonage job, 1t was hard te
. believe that he would be pioked for the job, ¢o when I caums dack 4o .
. Dayton, I made mo mention of it e first time I was wotually sure that
T 1t was ELP’Y GULD was when the FBI came and got me and tooku downtown

and seid, "7c1) us sbout what you know ebout RARTY GOLD," Thet was the
first tina ] was sure taet HATY GCLD wes the sanes incdividve) I knew,

Ip}




o Ve YV o

Qt How even ot that time lr, Smilg, did you oonsider your relations
with HARRY GOLD es you have desoribed them here=eths oonversations you
ad with hin, the things he said to you eamnider it of suffieient uper

hmtmumcmhhdq‘umwhpwﬂtcuw
bhuiﬁdwu-tm»tn:

au x..xuam. uthnmxmu-.bmsmuymm&

1&-& =™ 240d ho wat an m tgut = ;-f'i"'
q. xmmmmmsmummmmmm
-ma unny-yuhh uﬂu ﬁua y‘-hduuu ﬁ. ‘,'

' A.c Mm‘twmthmm unnn':hd p.bhu- -Sih
bh. b--c»udnt ormnq ,

._' ll mxumymumumt»mum Wbctw
‘ " time intimate that he wanted muon? .

i

Al Zo,

Qs mhttwtintntmtothth' tnterested uwwomtuu
' you pospnszod thet would be aontrary ¢o the welfare of this Mation?

A: Fo, not at all,

Qt 8inoe you have been suspended from duby and the matters of this
o hearing have besn developing and at my direotion, or rather at Mr,
o Ebeling's direction, ysu have mds several trips $o gather informatiom?

At Y...

(. Qt And on the trips you made--in addition €0 the ene you desoribed here
about goiny te Xavier University te find sut about GUlD-ewhere olse
412 you go?

r"l I went to BOﬂton. to M.1,T,

Q: PFor what purpose?

-

S
g
-

4Ar To ebiain evidense regarding my tutoring of Mn. snd to gshow . .
&a that nething was secret or hidden of my associaiien with BHVMOWSKY; that
I mas tutoring him and that he was paying me for 48, I theught it wes

3 eormon kuowledpe at K.1I.T, 80 went there to get some stetements, snd I
_ also wrote a few letters to people to get that informatiem,

—
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Qs St 'ty -tn e -Mw
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Qr mmmcmnmnmuv
At mumpuuuumnu-tmw " :img.

Qo ht i.lnu- uﬂynpw'w
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Qs Your husbarl testified that while in Reme, New Y ho wmm't
qﬂhmtlntthphtmmﬂwmm&d that he took a
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Q1 Do yeu Jnow ¥he &t yeur husband was Sz Boms,’ . § michh yefresh
your mevary-—~fren Moy £0, 1950 %0 Jume 3.:935,1.: ght oerrens?

4

¥y

!

uulngahn ‘d.cul.
Tos, T think se.

Qi Ant you femd ect about the Sreuble somstine afber Ahe B1st of Jwd,

Zow was Do dressedt
D_o:whnvhnbnw frem Rem? .

Q1 At your home?
Ro down: towm,

Ar Yoae
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“"’“?"’“ Ir. 'dk. :- -ucm-t,u we -tmm um vy
. ";J‘ R z “' :
‘. “. "Q ' o -

w, l-n Mmhgummuhlndw&nﬁtmmm
te W, colnu. but we have & souple of questions we would 1ikw 4s aek ¥
Mn, Mr you had some scrrespondense :

the mm%. Institute of blhu iz Jammry 19859, with ; Pere
te your jeuviag the Field, ¥4l Ve

A1 o, After being at the Pield far sbeut tws years
satisfied with prospests of promotien sud the family s
oy father getting his Businsse started here in Daytoa hﬂ.n;

suseesafsl st that time I was € of mlrmt Fie .-
tine 1 got an offer of 2 job st the Newnl Fastery ia mw.xpan,
Pecssylvenia, That offer sxme ¢ ms iz Desesber of ¢ Itwas '
position ené grads higher than the one I was holding at the tims, nemely

& Po@ rather than & A=) that I was helding. It was a tentative offer
most Civil Service offers are, and I sscepted that offer. At the same time
I wrete $0 Frofessor Newell st M,I.T. ssking him what I should do uader

the eireumstances, whether I should go to the Mavel Alroraft or whether I -
Should stay at Wright Pleld, ¥ wrote ms & Jotter saying I should stay

ot Wright Field, I didn't receive 2 definite offer «f appointaent frem

the Javal Afroraft festory unmtil Marsh 1939, in ether words three sonths .

-

- 8fter I reveived the Sentative offer, & fimal definite offer, At that

time the provotion to PE was e its way or was just effected, 2o in

view of - mtuur Newell's advice ta stay at Wright Pield and the fest
tht pr-uut ’olttiu lt 'lrmt mu, | W !mld utsy
“' H MY . 3 .
Q ow ‘i have hers & letter from Professar Bewell to substaztiate what
l'.ﬁi!‘hu{nlt related aad it s quite & Jotter aad would
ke to affer it a5 an Bxhidit, In other words, you had en epportunity
. had you so desired to leave mmuum.tms.mohmam
: hnym $his -othg with G01DY . % - {
u"_ r...’.m tb nm -u_:.gvmm W&,

Qs %- tuk I.t up 'lth Mr. T moan ?ufnur luon. ua u hh x.mr

he says he took it up with tha other Professcrs and he sdvised you ¢o ,
stay there, and in Narch when you received the offer froa the Nawvsl Aire
eraft fwotory you rejected it and stayed bere oa their advice!

!is. besause my promotion had gone tirough or was ox its wmy.

LA:
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N Qs And that you éid spsak 40 him on ene ocohsion with yegard 4o & visit
. you had with ons HARRY GOLD who had & eopy of & receipt you had given
m:mmmu,mm 5 s
_ .,,»;,‘,‘" !M’t mwmm Ry i e d e A Y
e Mu-a-u-snuummmww

' As

Qs
As x-ouun.bhuym _ .' w
Q¢ You wild unuoppmmv. Just while we are 4 ” partio
point, G-mnbuxtnidbntmmm‘nm.eanm,
utumummurmcm&.m _

As Wbmm-momtbnf quhotmldmwknwmt
purposs SHIMOWSKY was here, en bugirsass or somsthing else,

Q: I oan samme he was here on business. I can assume 1t whether he
or sombody elss tald me, ar Just from your observatian?

A1 I don't understand the questiom,
Qi Did somsbody tell you? -
Qe Did he tell you?

(A1 l-o,hotolduhuman"hdmuhn.
: Qa Then he 1014 you he was lere an an sssigment at Wright Meld, Yeu
also testifisd that you recalled the various visits 40 you by BARRY
OULD whom you @idn't know as BARRY QOLD wrifl he %e1d you she be was,

R Y :u'smummmntm.-. .

Q@ muuuniﬁadmmmdvﬁsdntb-lmuhnhm
“uned cut to be BARRY GOLD?

As !mnnu-ththnmdmmmnmw.'
Q: - Mut you knew him? '

At I bad never seen him before.

93
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Q: Se proved to you that be was & friend of SEUNOWSKTY
‘*«" M bwau-..uxuumumn.-? P A
e I-anomdthmdptthtmhm;umum

LT . mnmumu Mhdeﬁm,__,i"
*umun ™ |

® ummasm.
R qi'Ammtmu't.mumu-ormuuuumnnm.
Russian spy? . . )

As Y didn't know at thet time.

. Q: And that you did not give either of these two men any inforsation
econcerning your job., You testified that way?

As M'l comot.

(1 Oenerally, n‘ttbltthm“mgmitulymunitm
| epeostioatiy?

At That's ﬂ.ght.
. Qe lw,xmmnhumsmqummmtmdunul'ﬁh

mmwmuxmwuihummammn
ALIT.T -

& As xmm.mmﬂmhtlmshnnrvmx.thh.
.ca Tou et bin first s & Jnler? 'm.nnmun.mmr .

‘ .

RYYR ll- s a Jnur, 7-.. e ' -"-’"z B
Ct mu nuin all ks mmmnn.x.r.. ﬂm bwr 3

‘A: As r:rulknuhodm. Mmthomlyochoolhoumdodm
this countyy,
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El In the f£2ll of 1942, he was in the uniform of & Colonel?

At On his firat viait to m» he mentioned to me that he was supposed to

be in uniform but hadn't received it yet, but shortly thereafter he did .
have his uniform,

Q: Now, it 4s reported by the F.B.I. tiat shortly after 152 at which
time you were om active duty with tie Air Carps at Wright Fiald you were
visited by SHUMONSKY who informsd you he was & Colonal in the Russian
Arsy and that this was either at the of fice-ar in your home, that be
was in civilian clotime? :

4: W) you repsat that?
& Q1 What did you tall the F.B.I. about that first visit?

Ay What I told the F,B.I, about that first visit I don't resesber how
we happensd to zest, whether he ¢alled m» or wwther I st him at the
Field, but it was a diatinct surpriss for me to see him, that he wap in
oivilian clothes, that hes may have phoned ms, but that the first time

I saw hix in the fall of 1542 he was in civilian clothes, and that be

: was at Wright Fisld on an official mission with relstion to purchasing
.- sdrcraft or sircraft compoments, and that he had thes yank of Colonel
and he would ave his uniform, there was something atout blue cloth for
ths uniform, he would hmve his uniform later.

"“""'"‘c QV &8 Didn't you teatify yesterday thet he was in the uniform of & Colomel?
;f . At Alpost avery time I saw him he was in uniform, I may have given

», yau the wrong impression, but the first time I saw him he was in civilian
- ;( clothes and told me he was supposed to be in unifarm but it was a question

of mterial, It was a light blue or something that waan't available,
Gt You tesiified too that you had dinner with him and that you talked
over t!» happenings to both of you. You cerrisd out a discussion on
where you worked, nothing politiocal at all?

At That's right.

Q: Did you attenpt to speak to hizm then about conditions in Russis,
a political or social?

. Ar War conditions, yss. We were all impressed at the time the way the
' Ruacians were fighting the Germans.

Q1 At the first visit, did the visits of HARRY GOLD come up?
A 193.
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‘Q: Did you say apthing to him sbout 4t?
As JYes, I did.

Qt And you belfewe your statemsnt to him about Gold was at the first
meeting?

4 I am sure it was booause the first visit was the only one where 1
didn't see SHUNORSKY with my fiances or wife,

Qs Didn't you testify yesterdsy after the first visit your wife ar scoe-
body else was with you?

Ay At least my wife or somecns else poasidly.
Q: Who is someone slse?

A: My wife or scmeons elss.

Gt You recall who samscne slse is?

As Yes, I do,

«! Priands of yours? v

A: Yes,

Q: JYou asked about HARRY OOLD?

gl

Ad: JYes, that somebody had visitad who sxid he was a friend of SHUMOXSKY,

whose name I could not recall; and I asked SHIMKWSKY if he knew the fellow
who said he was & frisnd of SHUMORSLY) but SHUMRSKY said he did not know

and to "Forget the whole thing and that it ever bappensd,®

[Q1 D12 you tall the F,B.I, thet these visits with SHUMOWSKY fn 19L2 and
1943, were at various intervals and that SHUMORSKY said that in connection
wth his duties as Furchasing Agent for Russia, it was necessary for him
to visit ths various plants in the U.8,?

L‘ 1 Yes,

Q: Did you also mention that while tallding to SEUMOWSKY you mentioned
the pravious visits of HARRY QOLD?

As Yes,
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Gt Rut at the time you talked to SHUMOWSKY you could not remezber
Sea _ GOLD'S name and tist you stated that you had informed SHUMOWSKY that some
. /5 character cars around and saids "These are alleged to be your friends
_Qm,l(/f‘ and wanted me to go in with the spy aystem which I rafused to Go®?7

! ¥ lo,xdidnot. That is insarrect.

Q It is mrthtr reparted tlat you inquired of SEUMONSKY ‘hoth-r w
imew anything sbout it. Is that true?

A: Whsther be knew anything about W Thet's right.

Qt And that your recollsction of what smmsn sald was this, "That
he statad, Shumowsky stated, to the effect tihat mbody was getting
. over anxious.* Did you t.ll that to the F.B.1.?

A: I don't recall those particular words, no.

Q2 Dié you mike a statennt having the sams ssming as those words?
A; Be could not understand where this fellow came from.

¢t You don't recall him saying "somebody was getting over anxious™?
Az No, I do not recall, ‘

Q: Well, that isn't the exact statemsnt you stated in your testizony.
A3 Which statement?

} K &\ Gt Yestarday.

4: I don't understand—-

Q: S0 I take it your testimony yesterday was proper and correct and
that this is not right, so the F,B.I. is wrong in that statemsnt?

At Yes, sir,
Q? So you eatd that Shumowsky just laughed off the incident?
T~~As That's right,

Q: He said, "Just forget the whole thing and den't worry about it?

L__“ Somothing like that, I don't recall the exact words,
15 iinute break
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Q:t Do you beliewvs that during your discussions while you wers talking
with SHUNOWSKY you explaimed that this man GOLD had shown you the receipt?

At I don't believe I mntioned that,
Gt Did you ask SHUMOWSKY whother your refusal to ast with 00LD was the

- right thing or the wromg thing to do?

—7Fqt D1d you explain to the F.5.1., during your visit with SEVKOWSKY in 19L2

2

and 1643 that he never inquired adout your duties bere at Wright Field?

At I &idn't make such & statamnt. I am sure I told SHUMOWSKY what my
dutiss were at Eright FPield.

Boelings That isn't the question he i3 asking, whether you told the
’CB.I. tut.

Colling! This 4s the same question. I wll put it in e &ifferent way,
Digd you ever tell the F.B.I, during your contacts and visits with
SHLKOLSEY in 19L2 and 1943, that SHUMOWSKY never inquired about your
duties here at Bri_ht Field?

Ai1 I em sure I &idn't make such & positive statement to the ¥.B.I,

Qs And dd you further statec that as 2 matter of fact SLUMOZCKY knew
acre about what was going on at Wricht Fiald than you did?

A: Yes, I did make that statemsnt., IThat is ocorrect.

Qs Did you also tell the F.B.1. that BRUMOWSKY left Wright Field early
in 193 since your wedding and thet you haven't heard from him since that
time?

A Jewe

Q! Did you state to the F.B.I, that it was your recollection that .
SHUMOWSKY left Wright Field 4in the sarly part of 1943 following your
marriage in Jamuary and you hadn't heard from him or seen him since
that time?

A: I can't vouch that thoss ars my exsct words, ths is there,

If it means that he left imediaiely after my wedcing, I didn't sey that.
He was in Dayton same three months after tiat,

108 -

e e —— —



[ Les,
SO o't 'ro..nnaan'z interested. " e ;.-_t’-i-‘,:’i};;;. [
L] iy You 'say e hrmm m mu f.o m out h oauu -2 ogt '?-
cherphcu? ) 5 R

3
. Al
A' ", 4' " N

i e &c N wus nnding 1t cnt. .Io vun't i.ntn'uhd ia the uehnun um-
AR uum,ummmmmmcmrmnmmmmmaw
s and I wasn't interested in that part st all, I didn't care.
doiivaqdltescrmouwrannoould otbohixd&mhimg\m :
dz "!,y probhn was aboaut flutter. Along this same line General Dent xade .
.  very similar comment and sssumed & point of view aimilar to SBUMONSIY,
. |. ¥When Gersral Tent was in chargs of the Flutter Group he thought it was
e 1 - the most important problem. 7The first thing I &id when I wes near an
‘ airplans wes to feel the tabs, It was natwreal for me to0 do that,
Other enginecrs tell me they look at the conditien of the landing gear -
or tires, Uensral Dent was wery much interested in flutter, but shen
he went overseas on bombing wissions in Cermany I believe he wrote to
me or told me when he came beck they didn't bave {luiter problems,
\:-'h:.t the were worried atout wac how many hours the en ine was ~cinz; to

ld to‘_af JCJ‘ fL‘ Cenuuﬁrtiart' bohru in hir' an-... tf‘mﬂ lik" & r—v.
and Shuromgk: had reached that brosé interest &lso,

Qs Nor, I an going to ask you some questions about GOID, 4f you don't
zind, Fe vizited you the £irst time in 15387

Ar Right arcmnd Thanks 'hdng in 1932, The reason I remszber 1t is
that {t was the vacation perlod and I manght ot takin; this jobt ﬂu
Nevel Adireraflt.

% Q: By e!.nple mathenatics this would be about three yem after you sew
SHUMOESKY hst? o

4y Xes.

Qt Doyonmau the tirattimyunaucammmrmo?

A1 T don't resenber the first time apec.ﬁcauy '

Qz\ llamﬂxelnc the nan l"pm'd at ywr door tnd uid he m MR! GOo1D.

A: He seld he was HILRR‘I ooLDh?
(i1 And turmed out to be HARRY QOLD?

A Yea.

1L




i_{,;*_'m !cnmmi:laf ces Rl ‘
':5_-: C & X 4@'5 mw ‘the lpecmc dlw. :t. m n-m- dur!u m-nk-gmng
R ncatim. ) _
s o m, o . h
A T don't kmow. ] U
Q mmmumrmmmt‘hmmmmthm?
| At I don't loow, Maybe he &id,
. @ ba your parents tell you Abat?
Ar Mo,

Gt Be always came without invitation and you think there were some
oocasions whien you were not bome?

A3 I think there was,
Qs DMore than once?
4; I don't know,

Qe M.tlutlmhncmdldhsbﬂnguwﬂ.ﬁupusmttqrmybo@-—or -
with & gift at any time?

A Mo,

e Q: Did you tell the F.B.I, he might have brou;ht a bu of chooolates
or something?

Az They were vary insistent about whetter he bad brow;ht agift, wutI
tald them 4t was entirely possidble he might hawe brou,,ht some chooohtu.
They seemsd to make such & point of this. -

Qs You do not agree that ha did,

At I don't,

Gt If you were to say definitely, yvou would say he did not,
A: Thet's rikt. I don't think so.

&t You can't ancwer more specificelly than that?

aAr lo,

r—t
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&t Fhat did he say vhen he a proached you? Did he walk into the house
and say, "My nope is HARRY OCLD"?

A xam‘e. umrmmcmummdummm;mth

“esid. The ismpression I bad 45 that he said iis name was RARKY QOLD, .

that be was a friend of SHUMOESKY, and SHUMNSKY dald hil‘hddlﬂalr

A

Antereets, we both 1iked music, 1%tevature and al’uu, wod h thw.zht
_it'mﬂdblgoodwar-u-othin. e "

‘-.-Ql Bo yeu nu nd.o? S ,‘,-. .S'; - ‘; Z o
'Qr Do you 1ike literature? -

- -
PR e e

Ar Yes.

Qt Do you likea chess?

A Yos, ‘

Qt Did you play chess with SMUNGKSKY?
& No, we talked about it.
&t Did het

At I don't knowe £
Qs Did = wthichakiendotsﬁvmém

A I didn't seek any Justification.

Qt Did he say, "Iour ald schoolmate, S8tan, sands his rezards®?
At I don't resember that statement,

Q: Do you know if be said Stan, Stanislsus or Sthumowsky?

A I don't know, BEe was always referred to as SHUNOWSKY,

Qt EHow were you referred to? |

As I don't know, Ben probably.

1
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Gt How did Shumoweky address you?

it b Imwmbmudtobommuhaunodu&m p-ob-bly.

Ql"tu don‘t mm thlt -utanent, '!our nld .ohooluto, Btan, sant .
T . ;:.‘. wo M T

K VA FH I

.'. e CE . L -,
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. Qi “Shartly after meeting him md I mean within wonths, @1d you know
. e imew SEUMMSKY? |

R " ' A'h.

Q: Vere you satisfisd ke a14?
A1 Icam't ses nyroubnuhy he should lie about it,

Qt Md you tell SHUNONSKY you didn't like GOLD because of hu grouy
appsarance?

At T probably &4,
Gt Does that stztevent soaund like ame you would make?
‘l !.‘o

Qt I realise that is & long time ugo. ¥ere there other people in your
howe that night? :

A3 I do not remexdar, Ithhigh];pouibh. I am inclined to doudt it,
but &t 48 possible, I imow the F.B.I, asied me who was there on certain
times *lhg: QOLD visited me, I hawen't the slightest idea,

Q¢ In questioning by the ¥.B.I., how did they refer to HARRY GOLD
when they interviewed you?

‘As fhoﬁ.r-t thing they said was, "Tall us what you know about
- HARRY QOLD.® I said, "that tcnm is really HARRY OOLD after all,”

That oconfirmed :onntmng I hud mspoctad sometims ago but had forgotten

Ql nxq shored you phougrlphn on Jtmo 19th?
Ls Yes,



O @ @\.

Qs Do you know how msny they showed you?
Ay Mydmdullctuwymmmm“.

‘Qt Do mh wmwmamnun-a MR }
8 Ty biag b -
As mxmm-mwamxmodmmnombmmu

fu u%w»mau,buumm-mmwmumu

. As hn,n!nmd:oruhcmahumm&rnw "1 had for-
&i»‘ gotten his nsoe in the meantims. _ ) )

4

Gt You had forgotten his name when you spoke to suunousu_ﬁx').ng?
¥ x‘.c

Q: Did you ssk SHUMWSLEY to refresh your memoray a8 to & name to see
who it was that visited you?

A: No, he jJust eald it wasn't important,
\ Gt If you can recall whethsr it was the first vieit or subseguent
i visits that he showed you copies of the receipt?

not only one receipt tut it was essentially next to the last time I

@ At He showed ms oune receipt which was a photostatic oopy and it was
X 7 aver saw him.

d Qs You stated in your testimony that it was while you were at the
- Bus atation.

As Ve were practically near the Bus Statien,

Q: 4As 3uch as you felt you disliked this mn, you felt you had to take
him to his place of tranaportation? ,

A: He might be late for his bus.
Q: Did you ever drive him to Cincinnati?

&2 Moo
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Q¢ How far is Cincinnati from Dayton?

(-.

, col.nnn ?h-t is lppraaiuhly 50 -J.Iu. -‘i : -

-

- sudig xzzmm:»mucmcmuxmuommmn. |
‘Pﬂ.nyn.hshllwdriwto-. N e

T !ou drove to Plorida?

L et E e
ARMSE R S

At Yas, mmtm'umm Mtwmmuqm-. mither-

in-law mdtho children.
Y umm'tmmuOmcmnn

C e

A %o, .
Qs Did you tale him to sny place exoept Dayton?

A: I don't recall ever taking him to sny place, The F.B.J, says I -
took hinm to a meetin;., 1 recall the meetin,, I was there, but I didn't
take him anywhere, I Just didn't like the guy.

Qt Just drove him to the Mus Stetien?

As Yes, to the Bus Station, and 1f the btua had:l't been that clou to
ooming I would have tried to get him to go some othtrny

Q: You were in sccord with OOLD an the fact that Bitlu' wasn't tresting
the Jewish people properly and that they should receive belp from nau&a
or anyone who could give it to them?

At Yas. The first tims he brought that up it was interesting,

Qt Surs, we all felt that way, B0 as you get to the Bus Station on
the next to the last visit, be drew from his pocket the gopy of the
receipt you had previcusly given to SHUKOSSKY, and what did you uy to
himorvmatdidheuytoyw, if you reremdber? : )
At He sald something to the otrect that, "Icu have never bun very
friendly to me, waybe you think I really don't know SHUMOWSKX? liere'l
something that proves I am a friend of SBUMO#SKY,.* -

Q¢ hud you saild, "what Cifference does that mekei"

it In substence,
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2t You testilied yosterday, ediing the words, "So what f

You f:rther testifled yosterday that you had no intimstion that
.—-:- REUMO"SKY wes doing snything improper or sontrary €0 the interest of the

Ea.m‘smu. mé if you had tbought so !"‘ pewer have invited him -
to your Mdﬁn‘- " , P T AL o
O SO i B R

o e% Qs Now, ammunmra.x.utm thnoow:hmdmtht pmms -

o -u? _8epy of ths reseipt the fellewings While enreute to the reflroad depst
2 " ‘that GOLD teld you that he, GOLD, was iaterested in reseiving ntor-uoa :

‘onurormtronm? mamhnthathmhldd i

M Bot h those ptrthuhr wordg. mt'l . vru; hfbronu. '

Qs And more or hu solioited SNIIS'S mpontion in hrnilh!ng mh
information slthough BMIID stated he asked for me definite informstion

in the aireraft f£i¢ld amd thet you assumeéd that GOLD was merely interested
in airereft informtion, DLd you give that u:rorudon to the PBele?

4: BSomstring slong that nno. EHe tolt tht the OM airpower was very,
"wery high snd that the Pussian sirpower was very weak, and that pecple
ought tc do thinps to combat t!:is Germen airpower, and he said, "If I

had the techniocal knowl=dge you have and were a capable enough engineer,

I wculd not sit baocke I would do somsthring about {t, I would go over
snd enlist or get sctive and really help the Russianse * I think it was
somsthing 1ike & lot of wmen were going to Spain to help the loynlist
uuu or the Rebel oause there, That's what 1 -etnt.

Q: Well, when you ssw this receipt, the statemsnt ,nhrdny in your
testizony is ocorrsct? 1s that rightt It was shown to you only to
prove friendship betwson GOLD snd SHUMWEKY?

Ay That's right,

ve vt .--'z-'

Q: Did you not toll the F.8.I. that 301D attempted to obtein your
ooopntion regerding nrcru‘t mtters,~requssted you to ccoperate?

4s Hs reguested that b ( ds lmthtng about 1%,
Qs That was the upluation of whet you umt, hulng suth toohnieal

training you oould help the Russians. You 4idn’t mean that he meant you :
to help the Russisna, Jou assumed he mm you to go to Russis to help? g

L3 T agsumed that. ' | ' p
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Q1 And did you tell thn FeBole that you refused to do mything?
!N"l ri@t.

~H s

'aéi :

" Ana iut m- th- your nhnl was stroager then rwlunlﬁ s
I du't rc-bcr mking M a ctuto-:t but it u mﬂblo. o
Q1 DM you stats to the P.B.Te that 3T FATI Thowed you the copy of . the

reseipt made out to STMWEXY and signed by Bik 53210 that you were not
enly startled but you were petrifiedt

Id
‘ >'.
Srogin

-

A

Ay I wus surprised, .
Qs Thase words were wore emphatic, I motios that you used the word

"startled” quite often. Might that havo been used when you spoke to the
P.ﬁ II.’ . i

Shaman; Is that "startled” or “petrified”t
Collins: "Startled.”
Smilgs I cic & lot of telking that daye

Collinss Did you say to the FPeBele that you realized after sedny the
receipt you were sure thet he »as just an enthusisstic "pink™ college
ltudont?

Ar They seid, ®Didn't you think he was an uplonage agent or that he
would not bave received that receipt!®; and I said, "yes."

rﬁu That was in 19501t
As Yes, in 1950, dut I didn't realise it at that time.
Gs  Should you have realized it in 29381

As I think of myself as & csutious, prudent individumml, X don't mean I
‘Bever maks & mistake or have dons anything thet I dida't went publishod,
but et that time it didn't maks any perticular impression eo him; 1 sort
of wondared about it myself aince then kmowing what I know now, and
knowing how these Soviet spies operated in this eountry, it certainly
should have atood out like & sore thumb, but at that time I was sbout
25 years old. 1 didn't have ar inkling of thet sort of thinr. 1 wasn't
worrving sbout Mussian sples, I weas worrying about the German American
2uncd in thie ocountrye.
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<1 lat's sssume it weg & ezl Germmn, then would you havs been in @
different positioni

Y I th.nk 1 wnld lwn ropartod Sto

Qs Mdﬂmh&nhﬁrv&uqm:btbranhﬁctmﬂd

- slgn sertaln reseipts for Shumewsky sa pledes of paper that you had o
‘availebls, and ugn thn. ”ﬂh‘ rorfh tb wlod d.‘ Ch. rc- vhhh m
ma-nua the went e T N P

-~ s JEEN %3
11 s . - BV Mo .
SNt PR , . o

o VIR ¢ romenbiir th. hto M net ‘ﬂl m B ""_"“i-‘f‘*‘; RIS

'x‘.“ L

ol '_,_0'\0] Qe Showing the' m.. m mat tnl yﬂr ci;utln. ua yh un ﬂu .

_‘s.-.
o
LN

PeBole th-ﬂ S o : . X
M !u. o

Qt hd that the mnn s""’"'ﬂg mt‘d n was hon'm n wes under tbo .
Russlan Government M’Etor;t " :

At Yes,

Q¢ Yeu Mcr 0] them you sould sot remsmber aay spesifie dates of .. -
the reseiptsy

k,‘“ Yeas.

' Qi Wow, did you mlso tell the P.B.I. thet following the showing of the
: ruolpt by GOLD ¢to you, that you msy have ssid connthin; to the ot!oot
j that it could cause & terridle “mess”? :

. Ay T Just didn't like tlo idea of his haﬂng Y uodpt, but whethar we
; aotually talked mach about it I am very sieptioal because his bus was due.

Qs Did ywu apesk to anyone abeut it :tut atghtt -

A3 Fo, A | S

St The next day?

A Boe _

Qs At ny tlu prior to tho intordn vith ths 7...1.! i )
M‘ Wo. A» & matter of faot I had ror;oftoa about it mhtdy watil

the F.B.I. kept trying to refresh my memory. They asked ms if he had
showsed =@ anything unusual snd they oame beck to it nany times,

-
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3t Fo doubt it is trVIng,-but 1 must aak questicne, You heve had time
ther snd since. Was lt en your und . nl' as in 1938 or ?39 when you

(ot e the reeeiptt. _ _
.. -..:'M Ittu uqd&dm Qﬁ'burlo

1. ol
¥ T T,

N TS mm gy e

L "Neus'? _ . _
VR | don’t roul! making that statemsat,

Ql 4nd 418 you further stats yeu don't resall that statemente«did you
further msks this atatamsnt, "The basis fer miking such & stetement, mean-
. 4ng the terridls mess, wes due to the fact that you oould not undsrstend
“how GOLD esme into possession of the reseipt, snd thet it wes his, msan~
ing your, impression thet €011 would have had to get that receipt from
Amtorg or the Ruasian Goermment™? A

Ql Ma m teld t.btt to tho 7.)-1.. thlt Shis oould sause a terridle

At T don't reomii sasiif thst, As I recall it we didn't have much timo
to talk sbout &t at all becausse the bus arrived,

Shamany Fo, he means the F.3.J,

Colling: You don't remomber making the stetemant to the F 8.1, that this
could cause a terridle mess in regard to GOLD, but the dasis for your
wmking this atatement waz that you sould mot understand how oow cans
into posseasion of the receiptl _ A

At They asked me, "How do you sup;cse GOLD got hold ef the receipt?!”

1 8sid ke eould aot have gotten it firom SW™™/MAYY gnd the only place that
he oould have gotten it was from Awtorg or tAv “=ssian Qovernment.

Qs Did you say that to the PB.I.Y

A1 That's what I said to the P.3.I.

Gt They wanted to lmow how GOLD got hold of that reseipt, end you don't
racall GOLD telling you whare he obteined this reseipt er photostat?

At Mo, it pozsled me as T wan 4riving home.
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%t Yas this driving homes in tha early part of the evening?
L M lo. 1 vould uy tho late pu-t
L h'o e a on mr -ua m next -muu SRR

v Qn '_‘Ilnt was yoar rum tc m uy-rtiu oow h m npﬂm? T E
" A 1 ateart thik 16 taportant mn\. TR
Qc 'au you hu ¥he PoB.le any rounut

A myuu-amuqu-tun..

o b‘?‘ ;'.':ﬁ o 2 ,:.‘A“"'"»;.‘-}’.":' '
o - - - . A4 N .'

, g,
. DY

4t Po you r.«n the answer you gave!?
A: What do you mean? - .
& M you ;ho the FeB,1. &o reason rw not roporung the reseipt to
your supsriors? .
Ay I didnt't think it importent enoughe
Gs Did you give them & reason?

. As I guve them the resson, _
Qs I am going to sek you, the nuontm bt ot given him any |
information about your work wes ene or the reasons you dun't r.port
1t to your superiors?
‘I Yoa. . ] .
Q1 So it could be eorreet that cae of the reasons you had mot reported
it to your supsriors was becsuss you hadn't told him enything, thcrofm,
| nm it vun't necessary in m nind te repart it?

* Ar He never asked me for u.nythi g of the Mind $hat skould be rcportod.
He never saicd, "How sbout ;otting ne mn phso, all hig mx was u =

}nuut&“o , J

Qs Did you tell the FB,l. M one ot the ressona m dian't report
tHc to your suporiors was that you were new on your jeb ia Wright Pield
6Rd you 2tentt want to endanper your job?

"t Thrt doesn't sound right at alle
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Qt Yow is the time to correct,

As At thet time I was most unhappy with my position at Wright Field, 1
was pegotieting for a job at the Naval Alrcraft fastory st that time, In
1938. if thoy )ud ghvn ™ doti.nlto offtr, I would htn uhn e

As L mt p-n of the mm-e 1 uum f;;-'-'i Lo eEL e T
\A.\m, 110 Wmearrest end watrue; i i SR

'-Q:‘ :uymaumtmummtu.g" i ‘
Ls Mdonu bu lhun t!nt 1 vuu't utund -1& q Job &L?ff

. /Ql Now, ﬁurdlq. one of the resseas thy you nu-a ™ ropu-t thh to TR
your superior a8 reported by the F. B. I. is shis, that you hoped shat _
60LD upon completing his sohooling was to go out into the world amd soure
Y jch through thu sohooling m the mx. mtter would be fergotten, ‘

Ay I don't reocsll thet st all. I said u‘hr he was p-duuhd he vieited

m onte, he had & Jeb and I assumad he was getting rid of his "pink” ideas
snd would be & chemist er sowsthing of that sort, JMany people Mm said,

those who are most radiorl ia their younger uyt are sore—— ,

' /'Q': He wasn't very old yat. The last time you ‘met bim 414 he stil) have
" those rediosl ideaes? .

f\\M e, he had a job and from that time an was more latereated in Chemistry.
\ Qs Yes, this ltntn»nt thet you felt !u would get out in the world and
& & Job and he would get rid of the “pink” ideas. foes that sownd
ike & tt:tcnent shat you made?
Ay Yeu.

Q1 One of them 1s wrong and two ars correct, The two that are correct,
your failure to ecoperate, scnsequently you felt =

) At That Y had gooperated,
- : Q: You hd not mpﬂtod, that part is correct, :n or 50,
; PP & u * quu*icn 1ike besting your wite. "

Qe 1 -m ask you the thres of than and you answer thew, It was roportod
there wars three ressons given to the F.B.I, why you didn't go to your
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\ upvrton. (l) nm pu huo!b mmu, M't ;I'u hh w
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Anforu-tien and you failed te sooperate. - {2)° You wire mv ia

© . positicn where you were abselutely murm. 2 You hum oou mu
'~.;Mmcj&,pnthmmummmno ’

“I A1 T eertataly mhde thoss statemnts b m r.s.x.. \m x dom vq o
' Mhthtthqmnthh. . o . L]

Q- Oncuwoagt"" ol ER L
Ay fhat hhn;u'dhtb ;rnutmuﬂuuum-

phk'i

M .
. . .

Qe mt'u righte ln. you weat oz duty as & ‘L, Golonel An the Army
at Roms, New York en Mey 20, 1950, to Juns 3, 1950, You were on sstive.
duty there mnd during the tims ef this duty you saw s pieture in the peper

. which later ma«thhmnooxp. Atththnywwoutm. '

R Y KR

At The pictuu Yoo ked familiar, the name had 9 Mlhr r.‘mg to &¢,
but I wesn't sure. Since this case has arisen I have done & lot of
research resding, 0One thing waz sn artisle in LIFE, June 12th, This
partioulsr article says that when BARRY GOLD'$ piocture was shown to
Claus Fuchs he &dn't recognize §t.

Qs Do yom b-non Fuchs?

At Wel), 1t is $n LIFE -.;nim. Mooording to the stery th sid that

. Tuchs had not recognized the photograph and thet set the P.B.I, azsuts

baok & dit beocruss he had described OOLD, bdut when the pictnﬂ was shown
40 him he Q1da't resogaize him, The P B.I. was upset about i{t, and then
they took movies of him snd l‘wvd then, it wms cnly thcn ho recognized
EARRY GOLD,
Qs I think we are in Roms, ln York, sometime between Nay the 20thes
In U magasine June 12. 1950. i1t ssys that Puoks dida’t recopniss
tho photegraph of GOLD shown to him by the ’J.I., but he t&ully o
rooogniud hix from spuhl mlu. B S

Gt Bo yw 434 not ruogam hin omm-. dmm he - vas :nmu- leoking,
you dida%¢ rooognlu hin?

At Koe
Lt ['ld you concern yourself about il et that time?

ty Certeinly, I theught about it and wurdercd 1f 4t was the sere feollow,
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- Qs _;lorw mknnok-ond tﬂ,hbootmr

. " | c-rum,, x t»k . m—-u m, to lmu. k " ‘..:_f;" .
A T toor e pper gt Sl
| s s, ur. R muu o“ tht - . i : R
Q0 muum:; to find eut 1f this wes NANRY GOLDY - i - B
st gy

i’ 7 hed my sholee of the Btaticms to s ea sctive duty and the reisen
I pleked au-, it was w0 ohn b oould @ tosse wy ,o.nntt. :

Qs You vhuod Boston over the week-end nnd m dhonnod thh pictun
with your parents?

At Yese o 4
qs lheu 414 you get the piatm-o to show to your pnnntn

At I didn't heve o pepers 1 asked my fathor and brother if thsy Nd

soen that particular article in the papar, They ssid they had noticed

it but thoy had pald no particular attention to it, I asked them 4f this

" was the same fellow who had visited at our house, Thoy were wery siwptioal,
I tried to refresh their memories as best I could, they had a bhard tise
remsnbering 1t; when I desoribed him physically sad whet he talked sbout

. they said 1t might be but they ware wery doubtful that it was the same .
follow who appeared to us to de such an imnosucus and unpluunt osharsster
eould have graduated to sush & high lewel,

Qi low lewel=eaccording to your msasuring tttok? Did you errive at a
sonclusion smong your parenmts and yeur brother, David!

A; ¥a were sll very doubtful about it,

Qe Did you tell the P.8,I, that you treated this mtter of 001D being
the saxe man who visited you as s »mmmn .

Asg ly foather o o _
Qs o, 414 you tell the PJ.I. thnt your father, &othor and yournu‘
merely traated the fast that GOLDYs picture was in the paper as eoinoi-
dence to the feot that he hed visited you in Deyton?

Ay Yo, T €4dn't sey that, Te wore rot s:re he was the same fellow,
COL: 18 not an unoommon names.

 ——— e
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St Te are talidng about this BAERY GOLD, Did you tel} the FB,Y. thet
your fathsr l.nd brother both folt that it was the same fellow?

TR mld de, hut thq Iubhe e - RN SEEERE

- Qs Did m tell the ¥.8.1, ﬂu: t.hought s uiuiunu sad m udn't p
myhﬂmuiﬂ T ) ) X
Av Mteright, - o CesDaa0 L T Tt

\

Q: You dida't go e to tell hw you made & nport of thu tnoident, m did
you €511 the 7.B.Xe you th-um o ;otuu ia toush with coxoux Gibdst -

n

-:1 6' At I thoucht of it,
1 - QQ Md you think it over when m weras 1- Bosten?
1 Ay I don't » ~ .
4
. Q% Did you tell them that your first impulse was to call long distance
-~ from Boston, and &1 d you think the mmttar was too aomplicated?
A Yes.
—— Qs Did you tell the Fo Bs Is that you contemplated oalling Colonel Gibbs?
S Ay Yos, wy first impulse was to do that.
# u D13 you tell the FB.I, your first impulse was to tell him that
I JIY GOLD had oontacted you?
§ ( As Yea,

Qs 8o that pert of the repart is sorrect?
As Yeae
Qt Before that you considered the mmttern you thought it was too lengthy

and involved to discuss over the phons, and decided to wait until you
returned to duty at Xright Field?

As That's right,

: Qs Dicd you tell the F B,.I, that upon returning to Wright Field your
feelinrs were rore faint sbout this?

Ay My father end mother felt 1 shocl:. note

126
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st Do you ask your fether and mother when you should re-ort to your
auperiory

Ay Ros

Qs Are you im the habit of m:mﬁ&m iltharud -othor ok
mtters of this nrt’

o T . - ’ . )
2 < N - - -~ [
‘l “o . c .. Soh e

Q2 You duido that purnlﬂ
At Yau,

21 Yher you returned to the Bage, €14 you tell the P B,I, thet your
deeire to repart to Colonel Gibdds grew more frint?

As That's right,

Qe And you decided not to report itt

A Yes.

Cr Did you tell the F,B,I, you were ia » very precarious poeition?

A: Yess Esjecielly under the prescnt clroumstances it would dbe vary
unplessent to be identified as having known suybody like thats

Qs Did you tell the FP.B.I, that it would De especlally rrecaricus be=
ocauge of the position you held at Wright Pield?

41 Something of thst sort. The import was essentially that, I was
working for the Government sad it would be unfertunate for anybody working
for the Government to report that he knew EARFY GOLD at all,

————f #

Qs Did you say to the Po Be I, thlt you felt it wuld be most 4irfioult
to explain but you felt ia your heart that it was your duty to report it?

As I don't recall that at ell,

Q1 Did you tel) the F B I. that EARRY GOLD, as soon &g you saw hig
pioture in the paper you felt you should repert it? '

A The first timo I really knew it wus IAHRT COLD wae when they um.
®Tell us what you know about BARTY GOLD," and they showed me his
ploture, .
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T ’ ‘muu, ht u;. )urd ask qnutiou-

'.Im Nembors h thie nm. visit whea &rrycold sam to you, do you -
Annu-hnth- clotyou took him anywhere that aight or during the day? -

':"33".A0 I ‘quite sure, again I aa positive, ms, I can't be positive, as
- 40 whet happened that partisular eveaings It 48 my impression that I took
hin 0o pd» o9 that mnn;. We Just sat around the house and then he
wont home, ,
" Qe pid you drive him to & Bus Staticm en at least one ocoasion?

A1 One oocesicn, but thers my be another oscasicn, I recall one
esocesion Gefinitcly beosuse I redall the receipt,

.Qc' Fow about the photostatis copy of the reveipt. You said thet that
redseipt was shown ¢ you in your ear by GOLD while you were parksd near
the Bus Stetion, not at home?

1 Yot ot hormee

Q¢ Vere mny othar papers ghown?

As That wes the only peapers She PeBals quesiioned ms wery thoroughly
th.t. . .

Q2 It was a photostat?

Ag It was 8 photostat, I would not swear it was blaak er white, It
was in the evening in xy oar dy a strest light or moon., I don't recall
1f the soon was out thet aight, but there was just suough light for me
to recognie it as a photoststis receipt,

Qs 7Then you don't aotually recall whether it was an original receipt or
& photostat reaeipt?

ds My impression 1s that it was & photostate.

Q1 You are reasonadly sure it was a photostat,

A1 Yes,

31 DI you think it odd that this man woulcd tave & photostet of that?

At I do nowe The Mrst time 1t cccurred to mz wea yesterday during the
questionins lre Colli-g brzurht §t outs Apcin it is e strenpe thing
that & prudent nersca lke ryself woulld not be surprised that 1t ves e
photostet, dut I rrst ocnfese st the tirc it made no impression on re et
ﬂll.

LY
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Qs Ia your werk Mr, Smilg, you wRdcubtadly heve 4 great mmny essigmmnts
of soxputations te smke, and in posit
|- yeu ere very conssientisus {ia your work, ead :
. @rTive &% & oanolusisn you separste the wheat from the elaff before yeu '
. arrive st s enswer., In your woark dan:.{w often soms asress various

R 17%y ml- ."' - e e A - ~: ‘~"":"._.:‘._ e L ’.:__':._u,\: A

»

Qs ' Yes. bst ’nyh bn’t ocms w tmd&-to with a duilin. Ia
your work as a ssientist, and ss most ecient are suppossd to be, .
Ol'.l't you normally cwim sbout thiage! L .-

LA: Yos, .

Qe Until this matter of the GOLD affair, the hot thlt 'Am‘ghand
you a photostat of a receipt that had been given to a m person, you
marely shrugged it off as an issident, . . .. :

As I was certeinly surprised he hai the receipt, but the faol thet it was
& photostet didn't meke sny impression on me until yesterdey when we
talked about its I know it seems important, the fuct that it was s photo=
stat just dida't ring sny bell, It was the faot that he bad it.

- Qs But you carried it =0 furtber than tist?

Ay T was surprissd and we hlhdanqchortbxt wdhobadb luvo

for the bus.

Qs mamomamuumw-utmummtmoomm
showed you this receipt!

Ay Ko,

Qs Fothing was dons on it mn yw wore intsrviewsd by the )‘.B.I.
I an spsaking pur.ly about the yhomttt. -

At I fergot abont iti

Qs T agsume then thet it never even remotely sntered your mind that

during the years from 1935, it never even entared m mind that GOLD
might be §n the Pussian Service?

A: lhos

1350
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Qs Did you ever msntion the receipt to Shumowsky?
y Ao .ﬁg
g Qs N m forgotm lbout m

- s

S0LD'% wisit, but I didn't ask him about the moiyt md I urtulnl;
M'tmnnmttm. - _ y

Q: I believe you stated in your haﬁm ﬂnt Gold'n xut. vi.ut m S
mti-l during 19357 | ..

At Ihndahu'duunxingmt. Imcortunltmula"”um
I knew that Oold had gradvated im June 1940, so that reised the question -
hwdnd'lhenhomdhl!udl Jobvninl9391nn’uﬂloflﬂ;0

Gt I roalisze that ten or twelve years ago, it is pretty hard to place
this, Certainly you can place this as after the United States entered
the ¥ar with Germany. There were no further contacts with QOLL? :
A: lefinitely not. The war began Decenber 7, 1911,

[ Qt To be technical, it was the &th, K

4: December 7th was the attack.

Q: One thing about this Amtorg, was the tuition tnd ‘everything being
paid hy them?

At Yes, I rewerber Wsn uy!.ng he got his text books at a dis-
eonnt,. =0 TUTUTTTTeEee

U1 Tition and all?

As Amtorg was set up to handle n:u trads matters between Russia and
the U. 8.

Shapant One other thing, when the F.B.l.--after you m thfm;h, dda
they go back over any of your statessnts and ssk you to nrify then?

At They went over tha points many, many t.in- but thoy didn't give xe
ATy SUERATY.

(i Jnd so, doesn't this sumcarige what you hlve s8id?

Lo
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L. J.

rAa That 45 what surprised e, Uhen I rwp & conferwnce I make it & :
pointhuythltm'ommm‘ubn,ht'lmmm .

Wn. . LRI . R A I ., P ‘__ IO _\' .
: 0\ A.hmmmmmmmmmuw,
L thn'a -u Uare was. : R

] lou'd: Ionm over & mesber of anycgauuua ot lponttnlnturo
\dmumuofthn ktnd? : . . .

Ar Xo, I oever hed time tcr thst, mt at I.I.'r. or sven was I nmn.nd
in any organisations. _ . : .

- . 4 -
. Qe mwdthonviuuuthh-.%ldduhcmukmmw
technical informstion on aircraft wr nouu\i.:u of that sordl -

A3 BHe was & Chenist.

Q! Lidd he ever show any interest in what you were doing by asking far
tsbulated mmtter or somothing of that kind on airplanea?

A: Jo. He naver saked for anything.
Q: What is your present grads?

&I got the ixpression that when you were in Eou, that the most mognh-
- able thing you found in the paper which b:'wght this charagter to
"'. your mind was his name, was that correct? A -

At o, the picture.

Qr Yet you state that in Jume 12th TIME that this other indivicual Puchs
could not recogrdee, or stated be could mot recognise the picture himself -
and they had to take & movie befors he could momiu hin,

A RN

Qs You had imly seen the individual five times? -
A: Years 8;0,

v:¢  Yet you recosnized the picture?
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;2-‘2 As Yes. I have a very poor mescry for nazss, 83 & mstter of fact shortly

before I was suspended ane of the man asked ms the name of a doctor who

'_nwwqwhmndxmw.otommmumtmm

mwummm.

<

Snlooung‘t that you said matboﬂxmpmumdmmmr—

"As h tn.hnr and brother.

Qt In trying to place this individual, it didn't occur to you that this
< maummuumumh-dummmm,owumwmu

tie the name togelher?
Ai The name and face were voth familiar.
G Jo you know anybody else by the name of Oald?

A:1 1 have known other people by the nams of Oold., I used to know a girl
in Dayton by the name of Gold.

¢t Lo you know other people by that neme?
A: Yes, by strange coincidence I was in Boston and saw writing on a
store window with the name of HARRY GOLD, Insurance,

< et detumniy -

Q: It was the name?

At The photograph looked familiar, the name sounded familiar, but I
wasn't sure.

Qt You could not recall the name to SHUMOWSKY in 1Gi,2 when you spoke
about him?

At “.

Q: Did you describe the indivicual at that time?

At Yes. |

Q: And you said he laughed it off?

A: Yes. Yes, he lauched it off and t0ld me to forget adbout it,

G: uid thet arcuse your suspiclions at all liks it was somebody he was
trying te foryget sbout?
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Ay Bure, we dinuud auumlm for a mu, iuu hl m, hal b m

aU4. O e

At I didn't attech too much importance to it. It seemsd strange he didn't
remesber Mz snd had t0ld him to visit me, but we had so many things to

talk about on his tint meting.

. Qs nmmmmuthmemuudwnm;mu
- af SHUMOWSKY, bmmm.o-mhlmudnmw,lpr-m—‘

luym,duthmbwnbuthﬂ v

-

- getting alomg. s e e 'é ‘

’—Qs ht[ in L2, vhn SHIMONSKY lngbd 1t oﬂ, ’N M‘t phu w

Wuu? -

At T grant A sounds strumnuinvmmtdmum,htnudn't .
register at that time. When somsbody talked about somebody to mumm, he
would sort of talk about something else. .

Q: You remenber several details of the mseting with sm-u, Wt you
don't seea to yemerber much about his leaving. You seeam to have fargotten
moat of that. Yet you do remember he came to see you in FPniladelphis om
two occasions, Yet you don't remerber his saying goodbys in 1943¢

A: 1 don'’t recall his saying goodvye.

Q1 Did it ever occur to you that you would like to know where the individual .
went or what happened to him? :

A: Yes, ar a mtter of fact I dnquired ut. M.1.T. 1f anybody knew what
had happnoa to SHUMONSKY,

Qs Ituemthlt umetnmluuunounrdotdhymconldnt lsast
remexber ssying "so-long® if he laft?

At I can't,

Q: You had no idea where he was going?

At I Just remeuber at that time the Rusciens were our allies, SHUMORSKY
was in uniform, I knew he was travelliny around buying mterial, getting

mterial on lend lease, and I kept no treck of his coming mnd going. .
8 matter of fect I never visited his house in Deyton where he lived, I -

__/m naver in his house,
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.Qs  You stated, Ibenm,tmmmmmuswa:mtoommt
‘,mutodhapmuum? s e

\.,-,. .-..m;,A

1A' A ‘A «_.' . ¥

Tl A T ealked te SEwsIY m‘ﬂ?&.‘ﬁ““"‘“ AT e
@ When you first spake ummmw \omum m- mnvmu’
,'._nmuampulm-mr. S , B T N P

At In & very wnpleasant manner, Intdbdaboutmﬁumdaboutm
mmamummanmmwuduwmmuumm
’.“o .

Qr But, d&dn't it occur to you simce that tims that clnuo msu :
didn’t know the individual and that you etill recall 4n your mind the
peculiar action of this individual, dut you do recall ming the moipt
and you didn't give it any thought after that? )

At Bo, anmmmm-owpmumabmmtm
hppou-d, what he had to say——that was Just one of those things. -

Ly

¢ In the recormiencation you made to have Mr, Magrath cleared for receiv-
ing atomic inform-tion, was that for the Unit work or for the classifica-
tion of the work he was doing?

A3 The decision wvas mids on technical reagons. He was the most capadle
mn I had on vibration ;_:roblm in conmection with atomic anergy problems,

Q: In cther words, that was the logical man to be cleared?
At Unless T wanted to do it myself. '

Qs nntwuldinvolnmuthnlotofaw.ltmmywmldm
norpally have? - .

At Just taking one man. Other Rranches had the kmch chintu cleared,
tmtlt.!mghthcwuth.mosob-clund. :

Q: Tou were pro-utoﬂ to the rank of Lt, Oclenel 4n a ptriod of ﬁ.w
years? Do you contribute this to efficiency or $o somsbody you know who -
assisted you in getting that promotiom or do m cont.ributa it t0 the
fact you knew your job? :

A: You mean SHUMOSKY

«t ko, your avmribr who liked you amd tl.ou ht you should have the rank?

jp—
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4; My promotion to Lt. Colonel wasn't unusual, 411 the Branch Chiefs

were proacted at the time I was. One was a It, Colonel before I was,

| ena about the time 1 was, and another later. hachmm.dtbﬂrnch -,
chictnnl-t.. momhmwtbwmlnﬁm. ';‘f e

QU Iam goug Lu..'"w'uCJ And whklour ﬁnt muugym aubd _
mﬁdﬁnmﬂmﬁ’& ;mrwro mﬂmdhmﬂndthuho .
;":_ Y !u. o

- Qs &mthmknmhilu amuamumwuum
presantly doing? ‘

p At M‘l right.

" Qs And yet at 8 lster date ho produced & roceipt toeonvimc you that he
was a frisnd of SHUMOWSKY?

4d: That's right, he seemed to think I didn't beliew he knew smsn.
«: How could he get that impreseion if you had diacvesed it previously”

— A: The fuct that I was s0 unfriendly to him, That was the explanation he

i geve me, Suppose some fellom came in to see you and said he war & friend
of a friend of yours. Jou would not know if it was tha truth unless you
met the fellow down the line, _

Q¢ But he had discussed SHUNOASKY at the first meeting?
4z Yes.

Qs That 4s adl? Ip your discussion with Mr, GOLD, he thought 4t would
be & good idea for you to go t0 Russia and help theam in aviation to
defeat the Oermans, did he ever offer you sny consideration? Lid he ever
say he would make you a Colonel in the Russian Army, give you $10,0007

As No. No consideration st all, He didn't have the authority to offer
] me anything. He was & callege student, One of the things he sald about

the Jews was that they Just sat around anc talked about it, mobody did

any nghting

G: Did you ever tell GOID you didn't want hhtoboum-you lny-om'i

h: his visiis were nuisances but I mever told hir to pet ocut, if that

is what you mean,
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&t There ia just a lull of 2 day or so before you cams in contact with
Colonel Gibbs. We have a Commanding Gensral in the Directorate of Resesrch
.end Developmant., Mm'smmatagmxmwgosuwz:um .
f~m3mm1dm¢othm¢dthtuw :

s ‘lo,I ﬂ\ughtm-deddm nthr.\_

o x..wmmmuwhm&-.uig,umuwmmmm
@estim has besu asked. :.1 as e yu are’ hd.lh? i A IR

At That's mt.. R S ~
hshoyuucnm-lnnmmnm-onaﬂ 4 S
‘At I am s member of the r--phx-mlmuunmzocmanm sormer
of Emmerson and Salem Avenues, and I will estimate in the last year I have
~ attanded services at the Texple certeinly less than six times., Usually -

By visits to the Tample consist of taking my daughter there for Sunday

@t Ian't §t true that 1s mot Orthodax, it is Reformed?

' _':1‘ .

At I am not a merber of the Orthocox, it is the Reforemd, but they do
have regular rricdey evenin, services ‘which should be attended every Friday.

Q: I believe you stated in your testimoxy that you nornu:: called
BFOMWSKY by his hnt name?

'LA: Yes. -

Q mmmremm.Suau-sm.mﬂ

At Mo, that mam't ay ususl way of ¢alling him. In school we were oalled
by our last names and xy father, mother and brother all called him
SRUKSKY. That's one thing that pussled me about the F.B.I. queauoaing, _
bechuas they seemed to think that (710 _cida't know SHUMORSKY's lsst name,

That startled me. In our hame 1 posxnunhnonudﬁnnmot

amnmsn. It 1s hard to bel cmimitad ] '
T

[\Qx“ Did the re:t of his cluutm call hin by his lut nua"

0\‘1 At It is e nnml custom, yn.

Q: TYou say your parents 1nvariab1y canod him Hr. mmumsm
ks Yes, Wr. SHUMQIIKY,

L
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¢ 7

Gt Wwere your parents both wiih you at the time of the vigit, one or more
d.litl uf WsRRY GQLD(

e -

'7'_~_As I m't ua poaiun);, ht ueh WAS Mo lt on- auuiw. lluth

xlthnrmd-azwddpet wmocm . ) .
Qc Did thlydlacun mmsn -uh hu? el ,_' ERE e
'y s, : ™ m m ws ﬁm‘ dtmud n-. R

NQ: It was brought out mm \hat when you notified Colonel Gibbo

)

that no change in your exployment teok placs. It was bronght out yester-
day that when you nouﬁ,od Colonel Gibbe of being called before the F.B.L
that th.y made no chnngo in your omlar-ut. a0

| %t Who made nochuco mwuplomtf

Gt Golonel Citbs, After ttis came up and your eonnsctiom with it. If -
they had made 8 change oould they hawe given you & full-time assignment

-lthont any chuimd miter?

Az Colonel Libbs did make such an arranrcnent v'.lth Colonel Davis of the
Institute of ‘ectnology far me to [o there and teach a course on flutter
or sorething like thatl.

Q: Then the purpose of that assicnment was to take you away i’ron clagsif-
1od information? .

A: Yes, that was after & requnt freo 'HAsh!.u(,ton. I don't know exactly
what Colonel Gibbe was told dut my clearances were cancelled and since 1
could not work on classified material it would be better for me to take
anothor assigrmsnt. The way it worked out Colonel Gibbs suggested 1
taks lsave far a few days when he called me and said he had this other

assignesnt,

Q: How long was the period between your first nctifying Colonel Gibbs
and his notlryinc you bhe was going to take some action.

At X first mﬁﬁad Colonol 0ibbs June 21st, and I would say the change

wag made in August, sabout six weeks, 1 left DA)'ton the fifth of July,
roughly two weeks after I told Colonsl Gidbs about it, and I returmed
to Dayton on the 22rd of July. .

%t Then there is & period of from 21 June 1o 5 Jduly that you assumed
your norral .dutles without being told there was any change contemplzted?

h: 1080



\ibolmt dow, Mr. Smily, when you were quostioned by the F,B.I. you said
' mnmm-nmaunmamun Mdﬁqubdounmcw
M ln,thqwmmm Mﬁmmwﬂdhm

Mvm not dtm thrt ugnﬁnﬂ " ‘L j_;:.:..,;'," :

oy . -4 -
* . Wy 3 ..
I r " F e A A R s Y
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R

- Qn'anlduk s qndﬁti.cn ud the _ou;r wonld uk a qnution?

é;? Waen you got thrauh they m'thandm a trunsoript of mt.m
Ac‘ No. . I'

Qt later on they questioned you the second time? -
4&: Yas,

Qt On the second visit did they sver show you anything you said in the
‘fiut visit?

A3 Ho, they never showed m any notes or a surmmery,

Q: S0 you have never had the opportunity to eee the things they eay you
saiqd?

A: Bo. Some of the things are obviously wrong.

Gt This stery about the photostatic receipt at Library Park which
incidentally is pretty well lighud did you tell them about it or did
t.hay tell you sbout 1#.? o

M
Ay nayhptaeldngu abm.. 0 ytheremwthincmmalm
showved me. Nov you keep inirking, Waan't there sometime he showed you
soms unusual docuwent or paper. They went bver it many times, and
eoventually it ceme to ne and I recalled this particular incident.

Qs So ycm volunteered the answer?

f: I volunteered ti.e answer.

LG
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Q: In the quectionin-, did they make reference to vhat HARRY GOLD was
supposad to heve szid?

A3 TYes, all Kinis of hypothetical questions such as don't you think he
s a -py, don't. you th.ink he was & Soviet asent?

R Dm uuy ever ssy Ir. oom -ud & m u? - ; e
Lk Tas, many limes, R e RS ﬁ
'-."q: ?ndm'tkmwithemdﬂnt,ymtookﬂmhwdtoriﬂ ‘

At Yas, they said I drowe OOLD dmwcinclmﬁ. !‘hat's oonthj.ngl
-anldrm Idan’tm TP ; , o

Qc !ut.ho two men were there taking mm,rumuumtoom .‘-l

alleged to have sid and constant repetition of quertions, they SN

loading questions such as, *len't it a fact that you said so and s

As Yes. oL S ‘* '
rQ: I notice you use & choice of words that vgjry from mine, The word
unpleasant, for imstance. What is your definition ot the 'nrd '\m- .
pleasant,® becanse what you mean u important, - - :

A: By unplcasant I mean exactly the onposite of plaasant, scrething
undeairuble or snmethin: you weuld avold 4f you could, It is not terrible,
but something you would aveid if you could.

Q: You nsed the word "undesirable” as s definition for the word ™un-~
plcasant.® You use others. You say you don't live on Oxford Avemus, .
but on Oxford Avemue. I just want to make the point that the definitdon .
is iwmportant, : e : _

4; 1 pemesber Geraral Vent going over something I wrote cne time and

hs was going over changing the words. He said, "I don't imow why I
should be correcting English in your report. ‘nglinh was one of my
poorest subjects in school.™ Inbliah was one of my best mbject.a in
school,

Q2 The F.B.,I. shecked ycur t.utorin; of smsn and they were not abh :
to verify 4tt

. As !og.

U
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mam There has been one question asked throughout this entire hearing
about u statemszt you are reported to have mads to the ¥.B,I, about

Communisa, and I think you dsnhn thh upoei.no angwer that was made, Were

you ubd lbmt Oomnin?

.| At Oh yes. They wanted to hw 1tIm ccm-nilt, 1! I belonged to
any orgmiutions, and I denisd them all. :

Q: 1t :b stated here thlt yon denied bdng a Camnirt. bt not uvbod;y
else?

A mtv 's f’-ghto

Qt That you were not a Communist. 1 want to ask the specific question,
Are you a Commnist? ’

Ar I ax not ¢ Commrnist and ii this country went tc war I would fijht for
\_ this country.

Gt You made a stetement in your cross exazinstion by Mr. Collins in -
answer to the report of the ¥.B.I. JYou said something like this, _#00LD
-oonld not have received the receipt fror SUIN"VV Tacguge SHLLOAGAY
said he cidn't know hiz, soc he mu=si have “Fece.ved it from the Bussian
Government., Did you coma to that conclusion now or did yor have that
eonclusion then? ‘

A: I cams to that eonclusion right after I talked to SHUMWSKY, except
I had forgotten about the receipti. In other words when the rsceipt
Question was brought up by the ¥F,B.1. 1 came to that conclusion.

Q! At thst tima, You didn't come to that conclusion when you saw the
receipt in GOLL's t}md?

" As ¥o, I dddn’t,

Q: But you never stated snything sbout that until the P,B.I. brought §t
vp?

ar Ho, I hti for_otter chout it.

12
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G You alsc state you didn't report GOLD's visit to Celoned Oibbs aftsr

" your trip to Bome because 88 you say, he hadn't asked you for anything and
._’mhadmtrehsodtodowthinxtorm.hdmtmtdtmudwt !
' ’-Ooomudiitbhh. htdomnmwmvwdmpmh? v -

Yy Ididn'tuhthat-ordml'. Colline naed 1t. e

-~

- fQ: ﬂu ﬁumm cooperatian um m M oaLn? Dld he mr propon
nuthtnghomudmtocnpouhm? -

4: Fe pever proposed nm.biag to we. I think ﬁxe dnﬁ.nucn of words that
you brou ht up is very good, I think 00LD f.hmht I lhould go over there
and g,ive them the benelit of my knowledge,

" Qs You didn't think that a proposal, thlt yoUu hcd t.o coopu-au or not

cooperate with hi.l about?

At I thought 4t ridiculuous that some indivimn who didn't know too much
would euggest to somebody else.

'2‘ For imciaee, &id you ever g3y, “G'll, if you fecl txal vy, wly dor't
.u O DVEY U:\ A» )L'aun thCI"”

43 No, it would have been a good remark, but he was only & student in
achool.

Qs Now as to the queciion as t.o why ou didn't &scuse t.hta with Colonel
8ibbs after you saw the picture in the paper, did you come to this oon=-
clusion that you felt tharc might be some wrong-doing oo your part, but
uwgnyyaume assumcd to have been knorm by GOLD or to have known
GOLD

A: I will say, (a) I wasn't sure that it was GOLD. Becondly, probably
a very strong reason 1 was worried that any kind of—evon knowing a
person like that would lead to shams and all kinds of suspicion and that
sort of thing. Unless I was sure I mn't going to eay, 'Look at ms, 1
knew this guy." '

Q: That $s all,

‘.tv

Board: Do you believe mt uOID knew SHTIXY =4 the time he said?

5-41;r T would si; from the F.B,I. questions and &ll 1 don't think he
really wnow hin, Lhei 18 just the deducticns I nade from ju siions.
Dean b ragonted Lirself in 2030 1 assumed thab he knew hin.

By nk

L3
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_ O AT - RSN .:h . . ’ _ ;‘if)l‘;.': . o
..As ‘Yes, and my wife got sich in Nay that year before Ben's wedding and -
' & sent hey to one sister in Boston, and I dSd not have enough monay ad = -
" Sep wanted to get married. I did not hawe enough momey topay fora -
house here and har there and whén ths Doctor said she could not come back
here so I tried to get & release fraom hare with a

. : Doctor's certificate . .
a

? Dnrina the latter part o 1938, 1 think Ben has tut.imd";hat s

sfg e
!
:

Do you yecall this RARRY OOLD when he cane

At I would not recall the fellow because it was only & faw times.
Gt Do you recall him now? ' "
At Oh yes, and now 1 recall him,

G2 How mny timeg to the best of your recsllection did you sec or reet
HARRY GCLI?

»
;.c ‘ fory fou timne.
Qs Bow nany times?
Ax Two or three times.
Gt Whare did you sse or meet him?’ ’
41 At the house.
Q: Always in your house?
At IJes.
Qe .W you ever met hin anywhere other than your home?
At Bo. |

Qt Do you know any of the circumstances concerning his visits to your
home?

A: lie claimed he was afterwards; he faid bo wac & student in Sirncinnctl
ant, said that he was lonely there arl be eome te sec Bexn,

W!  le told you thot?
Ls Hen 101¢ e,
158
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shen you lived on Oxford Aveme. JYoung man



U. Q‘

Gt EAREY GOLL did not tell you that?

i, .« A 1 may bave heard that, but it is very vague in xy mind because I had
wa _»4tu-gotm about. m Pllow, hn came to Soston sometime in May.

B ':{:”'Qt Of what )ur? _f{ e
A':-“-‘ ‘. :,‘-. . - "“’ _~"‘__: 7
AL of 'Ihi.c yoar. e

TR LT Qe 'tro you sure it was May?
- .‘ ' ,.'Ac," It was in the spring; I know 1t was not very hot.
S Q mrightcmldmhﬂuvb&thppemdvhm!mcmtoﬁoaton?

. . At Vrote ha might coms for a visit and I expected him and he caxe on
Baturday night. We had supper and the next day he went to ses his mother.
He always goes to see his mother.

Y K .
Q: In other words his mother is not staying at the same house you are?
Pirst in ¢ home; a rest home?

A: Yes,
Gt And trst is sorevhere besices your house?

As Yes. Tho next day we visited tha mother, me and Ben, and the othar
. 9om, We talked of different things and Ben asked me 4f I saw 2 fellow
- .1.__..'. LOTn 4hat was arrested and I satd, “"Yes, what of {t7" And he said,
= “owi'i you think this is the same fellcw that comc to our house in Dayton?
Re says his name was GOLD.” I said, "which fellow?® He says, "the one who

a used to almaye talk about Hitler.* I said, "That fat student?® He said,
"Yes.® I said that it was {mpossibhle, thers are lots of Golds—=you
v know pary people change their names from Goldstein, Golcberg, when they

coxe to this country--and I saic that man coul: never be & spy. He saild,
®Whyt" I said, "He was not intelligent enough, he was sc fat, and talked
.. about one thing a1l the time Just Hitler and nothing else. He would not
SR det anyone put in a word edbevine. I did not think he was intelligent
enough to be & apy.

Gt Do you think it requires great degrees of munigonce to be a spy?
or espionage agent?



N

Az I think so, reading detective story and listening to the radio, I
do not think of hir intelli;ent enoy;h as he was not even a good n.ud-nt

" - beosuse studsnts used to came t0 gur-house talking about math and
" -serodynsmios and I 44 not undsrstand 1t ot \hhmmhdnkon

otmkuxm- tnd that was e Hithr cuaO. -

:o. ,. g

Qe Did you L4eitify the man oF bew dd emenluon uth!tn bogu et
"'f---anﬂmthore? mammnucmnutmm?

Ah Itoldmitnsupouihhhcmo thonnmnottnmngant )
mhwhmtmt. . .

)

A -
R --\- 2, e

Q- fad you seen the paem(‘" :»m,p in ‘the pqm- bcrm a.n hmcht. u

to your M.tantion.

At Iuyhlvemnﬂupietm. hauturof!‘wtxmnkmnma
p:!.cturo and I id pee it, - .

Qt’ 'Did you recognise 1t, was wag 1t faxdliny?
At I do not think so.
¢t In othor words you passed it.out ef your mind?

&t 1 passec it out of my mdnd and told Ben it was impcssible, I saw him
80 fow timas I would not bDe adle to resognize him, becauss he had only

" been at our place two o three timss, Soccnd tine when he cams in Au,;\nt

-I worried with his brother.

Q: Was that the extont of your conversation with Ben at th:t time?

A1 It slipped out of ry mind entirely, I forgot &1l about it. The
sacond time I wrote hiz 8 letter to come to Boston becausgse of troubls.

Q: That kind of trouble?

A: About his brother—sick 4in the hospital and I did mot hnor 'hat to do
vit.hhin Becmemdbroue,ht.thaboybacktobqtm.& : o

Qz On that occasion did m have mot.her ulk wit.h Ben about GOLD?

A He said thet that GOI.D had bom msud as Y lpy md I aaid that
Punk. He said, "Yes."

o bid you have any more co:wersations about him?

A IJO.
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Qa Md&m uuyoultmtumhtuwhmouhdtnmdomm
e zi,mm that GOLD? ‘ .

Ul At Bow ¥ @0 not think so. Idon'tthinkbmkednthuabmt 1,

, :mwatwqumr-muw-mzam w '."
mltalk.dtohillbouti

R Fg;n Since Fyou md blck to Bootan. 'hnt buniun or nrk !wn m oryogvd

A nmxmmmnmzmantmu-ou. Ids.dn'ct’ C
know how long my standing in the Civil Service would be and xy wife was

not in the howe yst and she lived with other ajster, I take her for welks,

I suppose it was & month ar two before I decided to go back to work. I

had a little time coming here from my leave and vacations, snd X used it

al) up and I applisd for & job in the Boston Maval Iard, I ucepted that
until the end of the war until Jasmary 19L6.

Gt whut have you done sincef

&: Jince I worked in the shoe factory. 1 was not working & few nonths
in 1946, I got a job in the shoe fectory—work half dayss my wife got
worse and now I am workinyg full days again.

Shaman: That 1s all.

¥r. Collins: M, 8milg, I have some questions I would like 3o ask please,
When you came to Dayton 4in 1935, [

As No in 1937,

G You came here !‘r;ou Boston, 1s that corect?

aomgw. | | ..
Gt You came tecause your c;t.rei- aan,- ."David,.; ad come out and your wife had

core out, anc she salcd she was going to make & howe for the boys, What
port of work did you do in 19377

A: When I came here I got & jodb aoni.ng Christmss t.rees. 1 came here
lz4e in the Tell,

(o Lt perconent werls did rou ottt

st Thet was not perzunenty then I ot & place in the fillin; station help-
in; vute 1 mog Jeckin, for & business for vyself and et 8 2ittde rels:

joue I fin:lly got 2 fillin,;-; stition, a oinclair fillin, stalicn on Ll
corner of »achington end louis Lireets,

[

|~
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As liu. nt verye RO

Qs cunﬂumhtbm“mm.mdmuyhm
- - imtellipemt? . :

VAR

Ae muhuwmamxmm. MM
Q: Mvauhmfdudly? 4

Qe lnothorm. mnmn-hmmmmmm
susily, from your ebeervetions?

At Freu my sbscrvatian, A
(Q: I think you said SZETRSKY was & nice fellow?
A Yes, snile all the time ani somotimes Selling a jeis,

»¢ Uid Ben durin: ids exrly south when he lived ir Soston eonfiie in
you ani sk yowr epiuion en his problens?

At Yes. Tue reasen he went to Teshnel .uhdulbdtboutitud
IWtchtmhbmeowumthhtuitim, e 1% was
thrwqghqlnﬂum,udtmampt udpdpom.m.

Qs DumhnlhmmmmtuMulmmmod
ththdinundhhmblmmdemﬂdﬁlnm?

At ’“.
Qt s sought yeur advies?
At Ihowofmh.hmrtd:thuvhhym.

Q wmmugmmtmmf Ityouau'sw. His
ettornoys will stop you if &t L9 impropetrs :

As ®hen X came to Dartem, Itmhmmhcmﬁthtccruo
girle, I have 'no*.hin;; cgumt Gentils girls, I was 90 mach opposod

apainst the Russianc ani 1 heve aothin: a~ainst Gentile persons, bt I
fecl viuk ...n,crmrriab 15 not proper Lhin bacauso if they rmure: trcie
onm Sulll tirs 8¢ Iyt prou 1c~::a. oo ::J' imis, chernoters, halilitc, ebl.,

‘-
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U. ‘Q.

[:1 and ue 0o2lided in you ani talled to you about it?
_} At Yea.
Q¢ n?mmmmumwmm.muw
Pinlﬂ
As Yess ‘ . ' | - - ;
Q Duhloontidohmiunbmwﬂglmﬁwm
and going to the Navy Bese!? , .
, At Yeose
b}
- Q¢ Did he ask you what yeu thought about 1t?
As Yese
X .
Gt Did you advise him ens way or ancther?
e OV Ar I advisod Kim to go up to Philadelphia,
"4 To lesve ‘W&o nt Flelc?
— At I teld hiz to po ani £ind out 4f this was the Mnd ef werk he 1iked,
: I know whon he was &t Budd he 4idn*t lik the Xind of work he was doing
. there ani ho wrote to the Irofossers he didn't 1iks 4t and that's why
they ;ave hin a Job st dartin in Baltimars. :
. Qs OCleon lartir in Baltimore, S0 e advieed you about takin: a Sob,
_ first won he went to right Fisld snd then whan he was oontexpleting
. goiny b0 Fuiladolphia?
Lh Xeos,

Qt khea did you, rather he, eenfide myautht bthought GOLD wus a
toroz:,n agent?

At Thet vms the caly time, in Doston, atver LT was Arrested tint be
trousht wp the matters He said, "Don't you titnk this ts tho fe.lw
w10 used to soms £ the heuse?

Qs And you emid you seuld not be sure?

At T sl L0 e Sfspessiule,

15
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3t You wera uroz;_,thcnhouuu it wman't hpouibu.
A To me it vas {upossible, | :
-1 hdtbcrmmmthtmmtwumlqnlﬁ hb

tbmmamnlumuthommmum didn's have tha
lbilityhbolm‘l . o . R
A1 Be dldn't make any hmuhnuuct tn. Btmtm.m ‘
‘appearance, his lesks, I resd btoouu waries and W2is gy, 1 wouldn*s
boliave 14, ‘ T
: Qt Have you cshanpged yeur opinion of him now?
.zr— At YNoo |
! Q: Do you nov Lidnk he is ¢ sert mn!?
At lo.
) L -m Yo edot te 12T e A imys Mo ende:d of Solc'y acliiities

Q;_&i:."" A( l—‘.--.7 ¥

A: Watever 1 reac iz the pupers. Ls was spyln;, he was connected with
Fuohs that atomic eunergy or wutever you call it sofentist,

Qt Of Pri‘ain?

A W
# ‘
H.‘ t
aataduastvi ¥

b
3

‘-,\ ?:’: Ar Of Britatn, |
'f%"\ ¢ Qs And vou still don't think he sas & soart person?
;»:\'\"'13 A
S A: Do, wir,
*’j Qs DiQ COID talk about politics im your hime in Daytent
J" At Zhe snly thing he was ulu.ng' about was Fitler and the peracctuien
; of the Sewz & Cormny,
;5'54 Q: x.tmuj. pu'mﬁ't want the Jowish people to be persscuted in
_ ,_:; Osrmanye Did you agree with him about this perssoution,

A: T srroed with his, dut evorvbodr was tellin: about it an® the Jous
arcn: therselves, an? he kept gain the swxe 4$hing over an. over asadiie
TL wol nizniotontw,
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Qt Did he sar m;-thiw should be done ad ut it?

M zmwmmmm n.an-dxuur.mn.rnx
ﬁht&z. hmMMNMNMQMdhw
M L ] - - . .

. _Qa ‘nn mhdhnn hlhtinmudwuldutht my‘buw ote
..nﬂihm mmmwu#.mw

‘,.'h xw, ummm.mxmamuu. I met hin
_.WQMMO '

Qs Didmmucthhcndbmtoﬂumwmm
Senjszin wman't there?

" “l Yoo

'g: D;ammmxwomunmmny.'ewduathumom
TS

1 ex;reseed my epinion that I don't eare for him, that's aly,

s
-l

Tt DL 325 mor svrithin te that by, i.’

A: He d1ar': like him either, e agreed with ma,
Q: Did yowr son say he was susplolous of hin?

A Ngver,

Q: Wer,s you suspicious of him?

At Jever, If sambody had sold me I would have laughed it effe I
don't think hs was capabla of anything like that,

Q: When yowr son seame to Bostou to see you in the latter part of 'ay

1950, 414 he sy, “¥hat should I do about this if this ie the samw persen?

He aumnwy
Qs Yes?
At FWo, he dif!n!t.

PRy
Y en

Uil o rour gont?

371
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A: 1 dlenissed it absolutely fron my nmin' bescause I thought it was
impoasible,

Qt You ditn't then tell him Se repart 1t 0 the suthoritles?
" | - A‘ |
Q1 Did Den aak yeu whother or mot he should report 14t

At Be,

Qs New, you know shat this hearing is ebout?

A:s Adsalulely, I unierstand,

Qs Gencrully, that you son Ben agsocianted with STUMOUWSIY and OOLD,
and that GOLD

At Turned out ¢o be a spy.

Qs An esnismare arent, Do veu believe 4)a whsn your sor had the
meotinne with COLD 4p your lLiew tasl your sea kasu thep werv ayy
nilitar: = « l© vou belleve in vour onn min' that Cold vec escixii
fniorzeiion (rou nin wilh re;Ard to the jolL be wasz doiny wher -ol. camo
te your houss in Daytan?

At Ko, he would tell me of his suspiolou,

Qt Then 442 your son first tell you that shis ques:iom eomoerning GOID
had arigei,

&: W¥hen ke oaxx to Boslca, whon I calles Linm lLiome,
Qt Bocausc David was 4117

Av Yos, That was sous time in Aujugt. 7Thatimppcued in the early days
of Av ;\\ﬁt.

Qt Apd your son didn%t tell you that be had bean interviewsd bHefore
that tine?

As Ra,
20 whion el pon firet find out he hed el Lilorviewed by the To0. 1.9

At Yo v A orvioved W the Talele t AU lealme Ulm TOLY sk i~ oo



&

';4__3 xa‘ammwwm»um

(_). J .

Qe butditloohdnhlwm;m. lbdidn'tnhlpninn
mmmtbm-qw :

w, o et

Q htmmqyi . .
"AY !mm;dhd. qu.':hn‘tbanmh.

Qa Dummmhllyutmmmummmduutb -
'tm.tmofmmiunMmtumorumipttmmm
given by your sen to SHUUORSEY?

perm——— o o By -

At Yu.
Qs "hlt wmg o tine in Aurust or htor‘!

At InAuwut when he wee in Boston he teld my that, "He oledms that I
got nongy from SHUUORSKEY dn 1936, I say ho is erasy becauss you didn't
tutor him them, Y knenr 2fter he lefs wohoal Y didn't have anrikin- to
40 wizh UiS LY,

St After yomr gon lefi school do you kn~ 47 rour gon ever reoeived
any monsy frem SHUMOTIXY? Mdhouyhmdmm-my?

A1 I just %01d hin that Ben worimd in Philadeiphia, !hthnrhopu
hin mone; 8t the tinme I 4on't dnow, - ‘

Q: Bow, gomgmkeoehumummwmhmnaimw
Roms, 414 Ben sy anmything to yeu as $ whother M ghould repert the
fmwident to his superior? _

A1 k.humthenua@elmhﬁnththwn&n&ltmw
sible that this should be GOLD and dhis GUID sheuld De & spy, and there
are go many GOLDS, _

Q Itawldunﬂybumop&rwmf—:tn - U

At T thauzht it was fapossible that this men was a ey,

ch New tel) me, do yeu swcall a etuversation that your wife had with
SHIMTSY eonsernine relatives of hers vhe resided ¢n Russial Do wvou

sy the rmean of the pelativer £f vhon et wme aslin~?
ANt Tiult xno her felly,
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) ’ ‘A - K 'A‘ x “'t mm. ' ] r: '.: -:‘4 ’ -.m:‘ - ’ ""-‘4" ,'5 ; . n ‘-% - -; A . .
- ‘:‘ht" %mmmmlwumnubmh?

A By LT LT e i' . .
_jq'. Du the othor—mm- mw'- mbmc—-m buin-u s u w ;-.-'

As s rathnrm lmchmtmdhcmleonmhﬁmmmdl,
mdcobnmbuyingoomlﬁnndvhrothmh-lnmkpﬂcfmt .

{ Jumber.

Qs Frol w.at state was your dto?
At Froa the Stats of Kiev, o

LQ* Thet's about all, I think, - L.

Board: kr. Smil;, ~ wouic like to ssk & couple of questiona. To go
back when tlis ma. GOLi- came to visit your son Ben at your home here in
bayton, do you nappen Lo ncall-h-thercrmtmm at hoge the first
time GOLD appeared at the house?

A: Yea, maybe. I wasn't sure of the ﬁutuu

Qs I realise that, The nrntu-omnt ODIDmprobcbly rocall th-t.
DoywmmncnMmlddmmum:bmtuatmgambym‘
nmotom.bpriurtomnutuumntooxm

4d: 1 don't think so.

Gt Sowe can moombly ssgums that proubly you were there tho firct
time he cane.

At It probebly was beo.auu Ben told us he was & 'tudent. trun Gi.ncinnat.i.

Q Doyouhlppent.oracalllr.ﬁnﬂg,mﬂnra-notlr.oombroughtl
gifttoﬁwhmafw&n? - _

A: He raybe gave we clgars, btut I don't like cigars, 1 would rather sroke
a pipe,

&: Lo you haypen to reczall kr. Smilp;, whether et any tiwe afier or durirg
onc of these vigits mide by GOLD whether or not when (OL. was reacy to
leave, or you were rcacdy for Mim to lenve, whelher or not ben tick rm

to the vus or train in the car?
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ch LN -,. 1 i ' . 'k 4
. cowvw d-"l-L" R

-1,
'

'

W

As I don't renember.

Qe Jou say you don't remember?
o ‘As !u.. | . ,

Q: I believe you said in your testimony that Ben told you edbout thia
photostatic copy of the receipt that Gold had showed him at one time.
When did you say that he first told you about this receipt business?

A: In August,

Qs This past August? I believe you also stated that when thig GOLD
story appeared in the newspepers that you did not resognige GOLD at all.
There was nothing familiar about the fellow's picturs or anything else?
At 'o.

G You had more or lesr forgottsn he ever viefited you?

A: 105-

«¢ Lo you consider SLHUNCORSKY a friend of the farily:

A1 He was very friendly.

C: He was welcome in your house?

Ar Yes. He was nice ind lovable and in other words he was pleasant.,
I do not express myself so gooc, but he was a nice fedlow to talk to.

Q: Since this business has all come up about Ben, have you wondered
whether or not possibly SKUMNGKY m'ght also be a foreign agent? When 1

say foreign agent I mean © gpy. iiave you ever wondered about that?

’3{: Mo, I haven't.

¥t Do you think he was or wasn't?

Ad: Then 1 thought he wasn't.

&: Khat do you think today?

h: So 1 reat the pnpers. Kow, elsost everytouy who cowes keye iron
Russia, tley are a gpy, ahen i aswed rim whot's ;oing on in Russia wosn

lie first gtarted Yo coun Lo the nowee, ho teld r2 ke ver tod! net to
tell ery politicse



«: Do you think he would have been over here if he hadn't becn sponsored
by hia Govomnent?

'.' €N ;v vzt SN

R _'Ag X dnn't mmm SR R S 5 S N
a8 Do you' think ba would bive beem over bere mum.mnmma
vith his Gonrn-nt? 8. reprenntod his Omrnnut. ST <

Ac l.mh'rob-omo u-ﬂomntmwhutoptmmutm. \
Qt Iun'ttbltthotypootpnphmhmuhlh?

Al !nndthonmdcrthQCw. 'hmihnﬂacnrmthrend o
mmﬁo%ﬂ&anlmmmnnmmmugmu
Pellows, Lut the ujority were no geod. - o

Q: How did you know that Smsumgood? »

At He was apparently a picasant man md didn't make any wise crnch .
when he came to the house., He was a very Jolly fellow and len was &

that time fn '3l about 17 or 18 years old. He looked like his kid brother.
lic would come tc the house, teie lessons from hir and he would protably
leucd hie out of the roorn &and walk o..t "You po &lon,, when you ne.d me

. Lc&ll e & cin

Qt On your son's trip to Toston thas l'pring, how aid, or why did he say

that he believed this marn JOLD whose picture was in the papsr was the

same individuel who had Lou:: ok Jour home?

At He didn't say he belleved it. ’ S .
& G Wy did' he bring the subject up? "Did he think it was the same pqrs_on?

A3 He told me §t wes poasibl& Bayde that fellow GOLL was & spy, some-
thing like that. I said it wae impossible.

Gt Did you say it was tecsuse of the picture or becausc of the name?

As Because of the nume he nid that. follow's name was GOLD and this
eno is OOLD and he axplai.md nim tolne so 1 cmldmenbar '

G: It wes dcﬁni’oely the nna that nede the 1lpreuion with m and
fnot the picture?

k3 hnt's the way I understand it, otherwise he would u:n me ke yreferr«d

Lo the nase only ané rect to the picilure and 1 told linm there were 2 lot
Cf G(i Ll g
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.'~‘1$!' Toea - \*i"‘“.: ﬁ’... ‘
Q. hn n-im; &mu ar -ma- lpcko ux\m m mu
!'lthlr )hm/j&o %:a m-um? w e _ h“m‘

YR qth’r z; mn'tm “ B «

Ca 1f T wnderatand ummummmuu ‘uu mu!umm.
‘The White Aussieric wers for the Ozar, I am Sust ttrl.nz to ummum
hhun tlpllhtther tboy-m I'hi'a huim or Red?

ﬂm-m !'hat. diviaiun ot 'hd.te and lod mnim ocetchd AM e
- ‘L:d"olnuun. Gertain ones followed nnmh and the othpn gbuwad thc
ar.

Board:. When GOLD was vuiting your hme and you formed t mmm tor :
" him, wes t.h-rc ary time you told him to come back? “. ,

At QOLD?

o '-;,‘,

R .
A

Gt Yea, GCGL', - o : Ly

At Ko, 1 eaw hir a few timec and if he had come in any more times 1
probably woulc have told him or would heve mede him fecl it. {

Q: You hever ordered him out of the house? !
" At né I just saw him & few times. I wasn't well acquainted with him,

b didn't. want him to feel that I didn't want hiz, but perscnally I

didn't l4ke him,

Q: Do you gentlemen have anything further?

Ay NRo further questions.

Chairmant - Thank you very smuch Mr, Smilg,

1€
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" Uﬂice Memwrandiumn: « UNITED STATES GOVERNMENT

g0 1 Director, FBI DATR: 3=20-51

roM : SAC, Cinoionati

e ,1?.‘1).\‘ P O ; .»-“»‘}; e SR N XSO S - S
xR PR s ¢ra>¢ ¥ 3 S . ,___,__-_
S ’f 2R ablet tated 2.98-51 aclosing phetostatle Shpy of R
LT tnnnrl,t of mubject’s testinony en }1-9 snd 10-50 before the Ceatral . *

" ’ mw-s.mzy Bou'd, Vright-Fatterscn Air. Foros Buc, m Ohde, ;. * ,. b

g s T . - '{, :
oo the] ¥ % et sala ranslitpt Sas m"i&nﬁ& re Yo wM ?i'
& uvuuntive huh nd for obumt o1 and A h untuﬁcuou 4

L \.h_._mL____;“ 5 Bad with bim at ‘R i,ﬁ, ¢ Y N \’Q ~‘;’sx“_-t.',-».": )
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u(

‘ nutuqtod it-s tru this tuti-w, eoneidered vq'thy
. o 4 coment and in some instances, further investigative attemtiom, are .-~
. " hereinafter mmummdmA Appn.rn« mtho mlcrlptmumd

P

f-‘ m'

WITH SMILG, ON (R ABOUT
OYPORD AVENUE, DAYTON, OHIO.

. (1) OBSERVATION ST ”;""

) SMI1G's ascount ef th.b contast gmral];
' M agress vith that given by HARRY GOLD, beth

in MOIG's testimony and in the informati
given by ‘SMIIG when interviewed at Dayten
Ohio on 6-19-50, with the exception that

MMIIG dmied recollectien d ucoipt

by_) metuy\ulht._

GOLD 1s very certain on thic poiut. as set
forbhon?qaz,rcport_atal.vomﬂc.,
\ .7 WALSH, Wew York, dated 12-~11-~50, '
» .- ER) SR timhrly, Q01D gained the uprudon, from
‘ . e -the aduiration of said wllet by HARRY e
AIR MATL, SPECIAL DELIVERY!( FKWILG, father of DAVIDASMILG, that HERRY
‘ RE s o7 SMILG was either in the ].nt!ur goods
T - business or had a pmfouiond _knowledge
T ,:~;~. ‘concerning smme, - .

RECOR™™D . 42 [ v/_é_—_—_/@__335?"? §

INDEXED - 43 - WA 22 195)
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 Cincimati 65-1724 .
.: m’.‘!h mmr’ m&. o _:.._ - - -"’.;:‘-}ftj;:}'t‘;?.‘it:' ‘. : .--‘,f . .-:-

REA

- 'r}‘lin"g" Wi,
b

B .7 77| the glven transcript contains the

Dot o . statement of HARRY SMILO that after A
arrival {n the United States &m 1913, - .

be ebtained ampleyment in a Boston, - ' -
Massachuoetts Shos Company, and, l.bout‘_ IR 1%
1920, or 1921, becams a partaer ina ..
-11 leathervork utorpriu at )eom, ‘.
\_Massachusetis, :

B L | r.mm ofmmmupp-m 1;]

3

HARRY SMILG, sm’nr, m«m’ ohils
20 recollection that HARHY GOLD had
presented to m such a ullot.

(B) COMMENT

HARRY GOLD*s impression as to the kmowledge
of leather on the part of HARRY MILG is
ebviously well gained, therefore, it
apgura reasenable that such a gift wvas
made,

(C) CONTEMPLATRD INY TION
None.

(A) OBSERVATION

Page 24, in particular, eontains the claim
by subject that GOLD's appeal to MILG

was based on the premise that members of

the Jewish faith wers being destroyed by

Basi Germany, and that Russia was the only \
country that was going to £ight @Germany. 5’)
Therefore, intimation wvas given that MILG
should assist Bussia since WILG was Jewish

WW




Cincinnati 65-1724
Letter to Directar, 3-20-51

" Mhen interviewed sm 6-19-50, -at ﬁ;yun",’_ .

-

N N ':; -

Ohio, SMILG made no mention of this

;" basis of appesl by HARRY GOLD,

menting serely tha thuiauutheuﬂ:

' mtionﬁnt_nlgdngtowaomy .

(8)

(¢)

AGES
(1)

Baview of {afermatisn given by HARRY

GOLD as to stated basis ef his appsal
to subject contains no swch eladboratien "
as that claimed by MILG fer GOLD as e
to the porlmtion by the Nasie ot Jows,

COMMENT

It appears reascaable to assune that
GOLD may have used this sppeal since
both 210 and GOLD are Jews, and that
neither have seen fit, from interviews
by Bureau Agents to have made mention
thereof.

CONTEMPLATED INVESTIGATION

At such time as reinterview is had with
HARRY GOLD, partioular inquiry will be
made of QOLD as to the amount of sig-
nificance he placed on this point in his
appeal to MILG,

& -
CBSFRVATION

SMI1G maintains that he was contacted

by GOLD at Dayton, Chio, "gbout thres
times" and on Page 33, he reiterated
that he did not recall a visit wvith him
by COID after the sumser of 1939, (Q

-(r Lot Lotd Lo

mwy /0)’0
V¥
o Fose
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Cincimnati 65-1724
Letter to Direstor, 3-20-51

(B)

(c)

This corresponds, to SIIIB'O :l.n.for-
mation as given in interviews at e
Dayton, Ohio en 6~19-50 and s-z-so,

but is, of esurse, completely in-
oconsistent with the aocount given by |
HARRY OOLD, mropmotsn:omc. ;
WALSH, New !ork, dated 12-11-50 of -
thirteen contacts by GOLD ef MILG

at Dayton, Ohio, in the pericd froa )
late Hovember, 1938 to mctm in.
hbmry, 1941, -

COHTM INVESTIGATION

As mentioned in Cincinnati letter to

the Bureau of 3-14-51, Page 2 thereof,
investigation is contemplated to attempt
to obtain corroboration of the sur-
reunding incidents related by HARRY GOLD
as appearing on the oontmadtss with SMILG
at Dayton, Ohie, subsequent to the
sumer of 1939, and particularly thosa:-
contacts described by HARRY GOLD 4in the
report of SA JOSEPH C. WALSH, New Yerk,
dated 12-11-50 a# "the teuth meeting",

It will be noted that such investigation
has been made as oconcerns "the thirteanth
meeting", occurring Pebruary, 1941, con-
cerning which there has been developed
the recollsction of a former clasmmate
of HARRY QOLD's, of Cincinnsti, Ohio of

" the chance meeting described by GOLD as

ITEM NO. k: PAGES
(a)

occurring en the day prior to this cmtact.
by GOLD r.lth ﬂII.G

&3 - .

OBSERVATION
SMILG comments that he had no reason to . *

suspect HARRY GOLD at the time of their
first meeting as being engaged in an

(/': ‘.‘



Cincinmati 65-1724
Letter to Director, 3-20-51

Bsplonage mission or snything remotely |9
approaching s, restating this opinian <
v Page 31, SeV¥P/I R

i:",/ An interview at Dayton, Ohio, ea 6-19-50, -
0)}) as stated in the report of former SA

WADE B. ALLEY, Cincinnati, dated 8-9-50,
particularly Page 9 thereof, SMILG makes
mention that at the time GOLD showed him -
a photostatic copy of & receipt signed by
OLG and made eut to STANISLAUS

YSKY, that he then fully realised

t HARRY GOLD was not merely a student

with "pink® ideas, but that GOLD definitely
had contacts with the Russians and was
working with Russian sples er he would not
have come into possession of this recaipt,

GOLD states that he, in fact, exhibited
photostatic copies of four or five receipts
along with photo coples of the serial
furnished GOID by GOLD!'s Russian superior
of two articles of two pages and one from
‘four to six pages, dealing with airoraft
engine performance and stresses involved
design, possibly propeller design, QOLD
states this exhibition was made during”the
thirteenth meeting,"in February, 1941,

(B) COMMENT

SMIGts testimony before the Loyalty
Hearing Board deniss, of course, that he
made this statement to Bureau Agents, and
Y the matter of MILG's credibility against
& the credidility of the Bureau Agents,
‘appears to be a matter of decision for
the Loyalty-Security Hearing Board,

(C) CONTRMPLATED INVESTIGATION

No further investigation is contemplated
& in view of the observations made during

-s-
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) _.-ﬁ‘-::;:":,-"':; :": ! K :."‘.‘,.“_3:'_‘: . _:: T e :_ “ « =”': ::‘,:A . ) A AA m t‘..uw ” mvww

T R T L U N that SMIIC admitted

R P T E _many of the statements attributed
."A" oo ) . - . & “

b )
»
4
N
>
'y
E

hin by Bureau Agents, wers sorrect,
although ethars, edviocusly made at the
sans time, were claimed by SMIIG to be

(L) OBSERVATION

: SMTLG makes santion of having taken
BARRY GCLD, on 3~1-39, to & Btanimt .
ing, at which there appoarodJ@dIG

LEWISOHN as speaker, l
SMI1G made no mention of having taken
HARRY QOLD to this meeting when first
interviewed on 6-19-50 and when re-
interviewed oa 9-13-50, RMILG stated
that he certainly did not recall at-
tondingmhaloctmuthﬂmxm “

- Yet, when testifying on 11-9-50, he gavo ~
a detailed account of the mesting but \ Y]
¥ , entirely omitting any mention of & third' <
- party being present, as stated by HARRY |
-1 minthtroportofSAJOSEPHc.Hm
- # New York, dated 12-11-50, describid; ;
therein, on Pages 4 and 5 as "the fourth i
uoting,'\m particularly mentioning the
pledge by GOLD to a plump Jewish girl,
of $5.00, for the 2ionist Cause, J

(B) COMMENT

It appears that SMI1G's failure to
furnish such additiomal information is
self-serving and it &s pointed out in
Cincinnati lstter to the Bureau of
3-14~51, investigation is under way to
identify the third party claimed by
GOLD to have sccompanied him and SMILG
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Letter to Director, 3-20-51

[ - R - M o

. to thiliﬁtingdnﬂ to 1dantity and
interview the plump Jowess stated by -
. GOLD to bave obmnod m'l pledge ut

1 t.hio -.tmo y
(©) w

hnotigation to S
party elaimed by GOLD to bave acoempanied:
u

ITEM NO. 6: PAGES 67, 68 and

SMILG testified as to having, on 6=-23-50,
made a full statement to Celonel J. A.
GIBBS, his official superior at Wright-
Patterson Air Force Base, as to his first

/ interview with Buresu Agents at Dayton, LN
Ohie and that somstims in late July, in K)
the presence of GIEBS, he again made &
complste recount of this interview to
Brigadier Gemeral FREDERIGI R. nm u

to this interview,

s [Col. GIBBS aid not testify at this heari
- Brig. General DENT did testify but no

inquiry was made by the Loyalty~Security
Hearing Board as to whether BEN] asked
MILG, or vhether he mde any admission
RRNT t.hat he had ever suspected HARRY GO
*uourhndngbemmhplmgaagant \
prior to the news accounts of the arrest: v
of GOLD at Philadelphia, Pennsylvania on

5-23-50 by Bureau Agents, (it P14 .i‘
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d.il“- ¢ ol

[~ SMIIG Bas not as yot been specifically
questionsd on ﬂ;j,. _m.: '

C) QONTBPIATED TNVESTIGATION |
with MILG and in the interim, interviews

) Al be had with Col, GIBBS and

! T on thie int.

NO. H PA - .
o®- () QOSERVATION

SILC testified that wpon visiting n?‘
father in late May, 1950, nsar Boston,
Massachusetts, he made mention to his
father as to the account of the arrest

{/ of HARRY GOLD, at which time was also "v)

¥

present his mother and brother, SMILG 1O

testified that both his father and dbrother
were skeptical as to the possibility of |
. the HARRY GOLD, then under arrest, being :
&”) identical with the HARRY GOLD previously .
known to them through ocontacts at the i

SMILG home at Dayton, Ohio. _j

In interviev of 6~19-50, SMILG told
interviewing agents that the father and
brother both felt that the HARRY GOLD
under arrest at Philadelphia would appear
to be the same individual and they all
discussed it previocusly, merely as a
coincidence, that said HARRY GOLD had
been the same porson that had visited
thea, L1 26pP10 .
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W

SRTIE

(8) ‘gosmyr . .-

- . .
SMIIG testified that he could not <

This s & nttcr ot the rupuctin
oredivility of MILG and the Bireau
Agents, SHUNOVSKY, of coursh, bas

not been known as baving been in

the United States sinoe Mareh, 1943, -

CONTRMPLATED INVESTIGATION

Sone,

OBSERVATION -

SMI1G testified that he did not
recall STANISLAUS SHUMOVSKY's telling
him, SMILG, in early 1943, "somebody '
was getting over anxious,” when MILG
related to SHUMOVSKY the contacts i
by HARRY GOLD with MILG, S8MILG :
testified that if such a quotation vﬁs
attributed to him by the FBI, that
the FBI was wrong in that statement,

~N

v)

recall axactly what SHUNOVSKY's reply
had been, but that, in effect, !
sm(ovsn had jJust laughed oft the

Lincidont. J

(B) COMMENT

&

F

L.

Report of former SA WADE H. ALLEY,
Cincinnati, dated 8-9-50, contains
SM1G*'s statement to the interviewing
agents that SHUMOVSKY had stated
something to the effect, 'oaabody was
gotting over anxious.®
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NO. 3 -

\ m'lcllilmtthoﬂl
ﬁ .mr.mrltobowm

. (c) leum nvmngnox
L'-— (&“& l", R ;;r‘v:;“" o
(A) CBSERVATION

. %I%t_u_t_-ssn_mm_w
. T

D‘,tm, o OB 19-50’
HARRY QOLD's exhibitimg to n-,
- SMI1G, a photostatic copy of a recedpt
\y/ made out by SMILG to STANISLADS - JL{

SHUMOVSEY, that this sotion
“\',/ eould cause & * 8h,
% rt of SA WADE H, ALLEY, Cincinnati,
8-9-50, merely states that SMILG
related to the :I.ntoh wing agento that
he, UG, gﬁl?%ai_d_ggnethuuo
this effect. r'words, SMILG
d&id not confimm or denmy to the inter-
viewing agents the statements of HARRY
QGOLD relative to this mesting, as
mentioned in report of SA JOSEPH C.
described therein as "the thirteenth
meeting” on Pages 10 and 1) thereof,

(B) copmN?

SMI1G!s denial of having made such a
statement to the ¥YBI appears unimportant
since HARRY GOLD has besn fairly
specific in his gocount of t-his *thire
teenth mesting®, :

(C) CONTEMPLATED INVESTIGATION

Q,.r’

None,
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ITEM 80, 1: PAGE 122 & -
| : W gmunm
o

~SMI1G tutiﬁnd ﬂnt tho accmt
by the FBI of the interview had
with NIIG on 6~19~50, containing {
therein cne of bis ressons for -
not reporting his contacts with . ’
HARRY GOLD to his official nnperioﬂl
was that he vas new in his position
at Wright Peld, Dayton and that he | )
did not want to endanger his poo:lttoﬁg
"doesn't sound right at all®, Almo,’
SMILG testified that he did not recall
Qg\p/ stating to the FBI that another m»n
. . for failing to report thess contscts'
V’) was his hope that aftsr HARRY GOLD |
had completed his, GOLD's, schooling
that GOLD would “go out in the world,
securs & job through this school, and
the whole matter would be forgott-:]

S

credibilities of Slﬂ:m and the Bnruu
Agents,

‘!"his 13 a question o‘f'.tho >uspto;:c.tivo
x|
(C) CONTEMPLATED INVESTIGATION
None. ’
ITEM NO. 12: PAGE 136 -
] (4) QBSERVATION

MIIG testified that when he firat’[
was contacted by HARKY GOLD at

Dayton, Ohio in lste November, 1938, =
that in & discussion regarding
STANISLAUS SHUMOVSKY'that he, sunﬂ

_ «l2 -



Cincinnati 65-1724
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§ad beocome sonvinsed in his mind that
~()/(m):mv SHUMOVSEY, -In responss to

a specific question, SNILG replied .

© that GOLD, at that tims, appareatly

knew SHUMOVSKY's \horubouto and
activities in the employmant senss,

() comaor ,\;-9-"”' B

EENJAMIN SMI1G has not been tpeciﬁ.cally
questioned as to what exact account RARRY
shed him on this eontact relstive
whereabouts and activities at

¢ of said contact, and HARRY GOLD
himself has not been qusstioned as to
exactly vhat he thought he told SMILG on
these points at the time of what is
described in report of SA JOXPH C. WALSH,
New York, dated 12-11-50, Pages 2 and 3
thereof, as "the First Meeting",

(C) CONTRNPLATED INVESTIGATION

816 will be specifically" qnutiomd on
this point when clearance is given by the
Bureau for re-interview and in the interin,
BARRY GOLD will be lpcifieally quutiouod
on this point,
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U.DEPARTM _ EMRFORCL-.). ' L;Q.. ey

WASHINGTON 28, D. C.

I

- éz: 2 APR 1951
Honorable J

Director, Federal Pureau of Investigation M i (/l/ /
United States Depe.rtment of Justice !
Washington 25, D. C. S N
e Attn: M. E s, liaison Agent
% ' ESPIONAGE R 2‘;”0" o

Dear Sir: -

Reference is made to letter this Headquarters, dated February 9, T
1951, concerning BENJAMIN SLILG, an Air Force civilian employee ataticned LT
at Wright-Patterson Air Force Base, Ohio. Referenced letter transmitted . =
a copy of the transcript of hearing resulting from SMILG's appearance _. -/ =%
before a Loyalty Security Hearing Soard at tright-Patterson Air Force -~ .. -
" Base on November 9 and 104 1950. SMIIG, who' is employed as an sero- ~ = .~
enzineer in a highly sengitive position, s own admission, inti-
mate for a nurber of yg ith St,anisla umowski, a Soviet Agent,) and
was contacted by H 0ld in 1938. “The Central Loyalty-Secwrity Boa.rd )
preferred charges &fai¥ist SKILG on the basis of this N
in the aforementioned hearing. '

725/

‘W

; EYJIM |

r_ The Hearing Board recommended that SUBJECT be g),gggﬁ WS
services be retained, 10T ssine on the e on of the
Hearing Board the fegtimony of SUBJECT has been thoroughly reviewed by -
this Headquarters. The reviewing authority has noted several discrepancies .-
in the testimony given by SXILG as compared to the information Iurni sEe'a' .
by the FBI. '

b As an example of some of the discrepancies no'oed attention is invited o
to the following: ) S

DECLAS?Y
on_ g,

-

PP Y4

2
J‘:;\{/
o
c<

a. Gold told the FBI his Russian superiors led him to believe
that Smilg previously acted for them and that he approached Smilg -
directly and‘requested Smilg to disclose information for transmission to
the Boviet n.., The Bureau reports that Smilg, when interviewed in - ""_"
June, 50 confirmed these requests for information. According to the =
/stated that Gold showed him a photostatic copy of a receipt .

X

EoLL

N by o&d further stated "that he was not only startled at seeing M 4
-' gl - - , receipt, but that he was also petrified,,.tpon L ing 97
Ul i t he then fully realized Gold was not merely a student with .~ - =™
m ' pink! 1deas e had apparently definite connections with the Hussians. ' = .= '
A ~ and was working as’ a Russian spy or he would not have come into posseaaion e
RS of this receipt.” Smilg testified before the Hearing Board that Gold
N

/r‘ e
ry

. recoRoep -5 | b-/ o338 74/&&
MR e BT
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14

) never approached him to reveal classified information and that he did not
suspect Gold of espionage activities until he was interviewed by the FBI
in June 1950. Su./zﬁ' PP )-w

—"”7.“?—5’“94‘“‘— SR 4., ew sy e vozEo~ .
* ,1,; " Again Smilg admite hav'}.ng received money fran S‘ba.nislaus :
S Smnnovmld. a Russian espionage agent. The FBI reports that Smilg stated -
7., {to them that he received the money, approximately $2,000, for tutoring . ‘
X services from 1931 to 1935, that all of it was pald %o him in Boston sct. n-’? ;
- " | before May, 1935, and that he gave Shumowski receipts for all the monsy’ P.4
he received from him. Smilg testified before the Board that he received . |,
approximately $1500 from Shumowski, that a portion of it was recelved with- ., -
out receipt and tha Agar’o of the money wgud to him in Phi_'l.adelphia in '
1936 mnpyg Sazé A /msb HE TPLD FB) B
Y

b. The FBI reporta that Smilg stated to them that he had numer-
ous discussions with Shumowslkd concerning political and international
affairs and also concerning Communism and that Shumowski had asked him
what he thought of Communism, In his testimony before the Board Smilg
denied having had any political discussions with Shumowskl whatsoever and
further stated that Shumowski told him that he had pledged himself not _to
emter into such discussions before leaving Russia for this country. .

L FEB. 1950 EWRsGoLD My 1650.
c. The FBI reports that Smilg admitted to them in June 1950 that
he had felt it was his duty to rgbort Gold when the Gold-Fuchs tie up
. first sppeared in the papers

(19495 On the stand Smilg denied that he
ever felt it was his duty to volunteer'information about Gold in 1949

"¢ R 12§ $and that he had no suspicion at that time that Gold had been an espionage -
PP 1~ o \8gent when he was in contact with him in 1939 and 1940, : o T

v -

T d. The FBI further reports that Smilg stated to them that he
meationed to Shumowski at viright Field in 1942 that "Some character came .
around and wanted me to get in some under-cover spy system which I re~
fused to do," and asked Spumowski what he lmew about it. Shumowski, = =~
SR according to Smilg, said something to the effect that "Somebody was .
Bod SER, /23 | getting overanxious" and laughed off the incident. On the stand Smilg
1 p 7vi0 | testified that he had mentioned to Shumowski that someone claiming to be

a8 friend had visited him but denied that he had talked to Shumowsld. about

a spy or & apy ring. ..
In order to reach an adqquate decision :Ln t.h:ls matter t.he revﬁ.ewing

AN 4

L A\ authority deaires 2 ncopnsistencies that presently exist. ', ~s
: “\ In this regard the Executive Secretary of the Cen oyalty-Security ~<."
e T Board has requested that %our Buregg mgkg,ﬁe.mmm agents available

Tl to testify cancerning sta ts made bleILG during the 'aro inte ’

it : fconducted by FBI agemtss:... . [ .. ...

L

L}




SiC, Cincinnatd 3 Mgy 3, 1951
Tirector, FTI

BELJAON ALO
"ESPIOBACE « R~

‘ B (
e SRR / : '
“ !nehsed}hamith 1- a eogt of a lot.tar datad Apru 2, _
OIS 951, from 0SI. lettor sets f N
twoen the test’ of Smilg und hia mbe- oo

t.a mterdfn Yty the FBI in Jou; O

E{th fespect o the sscond pa phbruanamt.b.osz
ber, i u t.o be noted thstyat 96 of the trenscript of Smilg's
stimony, 4t pprears that Smilg testified that hiis best guess as to .
ow much mongy he received from Stanis Stumovaly was $1500,00, dut

t he knew he had told the FBI he mea:wdtzooo

en ca’led to the attextlon of 031, A u ghéﬁa)

\\»\ Sted o—{n the OSI lotter rntnra to the Oold-?uela tie—=m first

Y appearing in the papers in 1949, OSI has been advisad that Fucho was
rre-tod in February, 1950, and thzt Gold's tie-up with Puchs was not

“ubhcl, known until ¥ay 23, 1950, whon Gedd was arrested. 2’ w

The forcgoing 1s '\.mishod for ymr information {n connection
vitb this mmatt-r,. ; ’K

h asrhin mplea of discnﬁ&xcies =
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Tiis CASE ORISINATED AT

NEPFORT MADE AT

| SSTmcnouTT, 0610 | ¢ }22-28-51 |

st forth herein of testimony givnhy farmr V2",

8A before WPAFB Ioyalty-Security Hearing ) ’
ard on 6=20-51, UBA, Southern Distriet of ,a..
Obio, decided, after recomsideration, that 4.~
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2 rt.h‘ mppl.uenun hearing before the X.qtltr&cnrit: Hearing Board, WPAFB,

‘| on June 20, 1951, shows that Mr. JGHN A. DAVIS, Attarmey, USAF, Rom 5A278

The Pentagon, Washington, D. C., appearing as attorney for the Goveroment at Ot

said supplementary hearing, ssked former FBI SA WADE H, ALIEY the tollauing R P

quutiem dnr:l.ng Nr. ALIEY!s testimony on bshalf of the Guvmt:

Qt Now, I will ask you, Mr. ALIZY, mnnf..ungnom
during the course of th.‘u htorviut 4 Co

l: Yes, ~ e

>,
I

" Qs Mdymgotnchnncctoumnhmm;ywtheu
" motes before thu?
At Yes, .
. Q: When? - 05‘
‘Q\h | At Thie morntng, . .. .
Q: Does it correspond with what took place at this time?

The above questions related to notea by!l::
. at the Dayton, Ohio, Resident Agency Office during Mr. ‘s service as a

o . J

o It is noted that records of the Cincinnati FBI Office

' Q discloss that Mr. ALIEY had destroyed his original notes after his dictation
of his FBI report dated at Cincinmnati on August 9, 1950, setting forth the

results of the mentioned interview,
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BENJAMIN SMILG, Was ESPIONAGE -~ R
SYNOPSIS OF FACTS: T
’ AUSA, Cincinnati, Ohio, advised that (Y)
\ . - Department of Justice, Washington, D, C., r
P~ ° requested reconsideration of decision to _’é Z
i dscline prosecution of SMIIO. Reinterviews /0 -

recommended by Department of six witnesses
pertinent to possible prosecution of SMILG,
for written statement sulxmitted 10-25-50 and
oral statements made on 11/9 & 10/1950 and
6/20/51 that SMIIG had no knowledge, reason to
. believe, or suspicion that HARRY GOLD was
an espionage agent, when GOLD was in contact
with SMIIG from 1938 to 1540, These statements
rwere made to Wright-Patterson Air Force Base,
-Dayton, Ohlo Loyalty-Security Hearitig Board,
Fitnesses! signed statements,set out herein
as obtained on reinterviews by FBI,support
falsity of such statements by SMI1G, OSI HQ,
Washington, D. C., advised that SMILG'S appesl
of order of removal from WPAFB employment
to be heard 5-21-52 Yy USAF Loyalty-Security
Appeal Board, Washington, D. C,
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r : This imvestigation ie predicated upon the ibllowing infor-
mation received by the writer at Cincinmati, Ohio, on May 1, 1952, from
Assistant United States Attormey JOSEPH C. BULLOCK:

Y The Dopartment of Justice, Washington, D. C., had directed
\ a letter to Mr. RAY J. O'DONNELL, Uniteod States Attorney, Columbus, Ohio,
dated April 23, 1952, enclosing a memorancum from the Chdef of the Internal
Security Section, dated February 15, 1952, together with a subsequent memorandum
prepared by Mr, JOEN F. REILLY of March 3, 1952 end a memorandum from Mr,.
LGOLDEN DAGGER, dated 4pril 8, 1952, both of the Department of Justice.

The Department!s letter of April 23, 1952, requested tha
- My, O'DONNELL analyze the enclosed mamoranda and again determine whether in
/ the light of all the facts and conclusions he felt that this case should be
presented to a grand jury., The letter further recommended interview of avail-
able witnesses, as sat forth in emorandum of February 15, 1952, as perti-
neht to possible prosecution o
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" believe, or suspicio Y GOLD was an es g agent, when GOLD was in
contact wi

The mentionod selected available witnesses wers listed

as follows: g Y’
1. HARRY GOLD (inmate, United States Panitentiary, ngu

nnsylvania), g
former Specisl Agent of the FBI), 0o

2.
3. ently a Special Agent of the FBI).
L. The Pentagon,
S, right-Pattersen Air Foroe Base).
6. n | ] ® [ ]

The Department's letter of April 23, 1952, concluded with

the request for Mr. O'DONNELL's reconsidered opinion as to possible presentation
& of this case to a grand jury, after reinterviews had been had with the indicat
witnesses and mentioned analysis of the enclosed Departmental memoranda,
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: credit and cr:lniml check in mmlphu '
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PR 3 ,rdhﬁvo“ TDRLLA XOCH,. nee,

A ¥ West Thew Avenne, - m.hndlphh,
. ~-" ra_uﬁ.ng &)199 Wesh che- tnnuo,

A3 ',‘_
‘Lp'urviu nJune 21.‘1250,
ltndJmmM, HELLEE

1w 3y OLD to OV ALK \‘ ‘uﬂﬂ!.r‘ \ T E 5
oﬁ‘icials Trom 1933 to 1939. _‘rhere is indication that HELLER wes
aver used by the ‘Russians except tor indu atrial espionsge because of

his unstable charactar.

caaty ~= .

n.:nmmnz! l‘astd.ng'bo n.c.,'
. reglstration under Internsl Security -
by the-nppartment aw of Bection . .

| mhnit.ud regi stration

\ Assiatant Attorney Gener
advised on 2/23/51 that
‘Act of 1950 was being 8o

. foreign powaer,

matter to Soviet repreuntat.iu, claiming he did so only to dsm
nie knowledge 1n chemistry in comection with possible futurs position . pod’
with theSoviet Unton. Lated by, Department of Jnsuee//
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FEDERAL BUREAU OF lNVESTlGATION
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| CINGIRNATE - B 1/8/52 1/5,7/52 E muxs J. mcns ;ma “"
amellm oo T L
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REFERENCE: - Butel to Cinciunmti, datad 1/2/52; i T
S : © - Report of SA LOUZS 3. GRECAS, dated 12/3/51 at R
- : Cincinnati. -
Cincinnati letter to Bureau dated 12/12/51. »
DETATLS: ar eovooewarr, owzo ALL INFORMATION CONTAIN_F_D
— HEREI 1S LHCLASSIFIED
- DATE?-4-57___ BY

BENJAICN 511G, in connection with his application
for a position of trust in the U, S. Govermment on an undisclosed date
in late 1949 or the early part of 1950, completed a Personnel Security
Questionnaire ir which he gave as a reference ALSERT EPSTEIN, 104-21 68
Drive Forest Hills, Long Island, It is noted that & e applicant has listed
this address on his Persmnel Security Questionnaire as his address since @
September, 1942, . , - S
On August 24, 1950, at Phlladelphia, Pennsylvam.a,
and during November of 1950, at New York, HARRY GALD, self-sdmitted Espienage
Agent, identified a photograph of BENJAMIN SMILG as a.n individual whom he
had contacted at Dayton, Ohio, on thirteer occasions during the years of
1938, 1939, armd 1940, for the purpcse of obtaining JITLG'S cooperation in
furnishing GOLD int'omat.ion desired by GLD'S superiors in the Soviet
Espicnage Ring. GOLD advised that his Russian superiors led him to believe
that GTLC had previously acted for them, and that he approached SMIIG _ - -
directly and requested SMIIG to disclose information ransmission o,
the Soviet Union, GOLD further advised that W each oc i'bnk~
0 cooperate in furnishing the desired

/9 .ﬁtcoansu-m;
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, . Wﬁs technical and practical intelligence, was that MILG'S "Jewish
J\‘“‘w giance" was greater than his American Allegi’.a.nce. -J

Cincinnati 116-16879

Brigadier General FRED DENT, Room 213, Wright-
Patterson Field, Dayton, Ohio, advised when he interviewed SMIIG reg
why he did not raport his affiliations with HARRY GOID and MILG stated
"You're looking at the biggest damn fool that ever lived." General DERT

said the only possible explanation that he could think of, in view of the /J%f)

It should be noted that the United States A.t.t.orney
for the Southern District of Ohic contemplated presenting the facts of a
perjury violation of the part of MILG to the Federal Grand Jury.
violation would have consisted mainly of SMILG'S c¢laim before the ’-Jright—
Patterson Air Force Base Loyalt.y Review Board on June 20, 1951, that ,
when first interviewed by the F.3.I. on June 9, 1950, he had not stated
that he suspected HARAY GULD of beirg a Russian Esp:.onage Azent. United
States Attorney RAY J. O!'DONNZLL recently advised that this case would not
be presented to the Federal Grand Jury, and declined any and all prosecution
against 3SMILG, either on an espionage or perjury charge, becauss he id
not believe the facts had substantiated either charge.
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' Oﬂ‘ice Memorandum « vNiTED STATES GOVERNMENT

70 1~ Director, PRl DATE: June 14, 1950
/
SAC, Philadelphis )g\

7 4
SUBICT:  JOSEPH BOLD, ks Yousef Gald |
Procuremsnt Clerk -
{;} - Naval Aviation Supply Depot A /Q’V
i Departasnt of the Navy ‘é)

Philsdelphia, Pennaylvania

' This office has received a letter from Ceptain A. M. &
KXOWALZYK, JR., U. S, Bavy District Intelligence Officer, 4tk Neval District, N
Philadelphia, Pa., reading as follows:

“There is forwarded herewith for appropriste action a letter 5. A

from the Commanding Officer, Naval Aviation Supply Depot, £8 %

Oxford Avenus and Martin's Mill Road, Philadelphia, Pa., =

dated 24 May 1950, requesting s background investigation 8 Y]

on Joseph QOLD, a Procurement Clerk at ths Na vistion

Supply Depot, Joseph GOLD is a brother of Har , con~ g

cerning wvhom it s understood your office is ¢ tly =

sonducting an investigation. PFlles of this office are <C
{r) negative con.erning the above Joseph GOLD,

£50
It will be appreciated if you will make available to this =N
office a copy of the report of your investigation whan >
Sy
!

Q [ eommiotear” L W

0o May 23, 1950, BARKY 0OLD, mantioned sbove, the I 5.
subject of Bufile £65-58805, was held in §100,000 bail by Judge JAMES P. QD
McGRAMERY, U. 8. Distriot Court for the BEastern District of Pennsylvania
at Philadelphis, Pa. on the charge of conspiring with others to violate
Subsection 4, Title 32, Title 50, U, 8. Code Uy obtaining from RAL JULIUS
KLAUS FUCHS documents, etc. relating to the national defense with intent

; that thay be weed to the injury of the United States and to the advantage
: of the U.5.5.8, NANRY GOLD was subseqmantly indicted on Juns 9, 1950 at
: Her Yark City wbere the complaint had been originally filed.
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L ‘Chicago air-tel to Wew York, 11/30 53
"’Huhins‘bon?}old airetel to Buresu, 12/1]5
:flba.ny letter to Hew York, 12/2/53. g
8 Angeles air-tel to New

York
7 Mobile alr-tel to New York, 12/0/5 3. it
_tmau cu:y airstel to New York 12/11/5
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TR T e f11es of the Paeeport Diviaion of ‘t.ho Department
“of. state, Washington, D.C., reflect that BERNARD MISHKIN .
... Jurnished that Division an affidavit dated July 9, 1953, in -
e B 'uhich he mtated in part that he 1s hot, &nd has never been & -}
4 member of the Communist Party, ﬁr the Communist’ Polftical . - .
““ssociation. :He stated thaet he had been a member of .the Young .|
Communiet League from 1933 to 1937, but that he hed left the . .
‘Young (Mw&st League ”detinitely, permanently, -and 1rrevocably

A 1n 1937,

. The Young Communiet League has been designated by
o the Attorney General or the United States pursuent to Executive
’JOrder thSO M - o e e £ g 19 e ks s e e
5 ' On November }, 1950. BERNARD MISHKIN advised agents of
the Federal Bureau of Investigetion that he wae_en associate of
v ABRARAM BROTHMAN from approximately 1946%to approximately mid-
Loy -.‘;_..’ summer of 1947, ‘The nature of thisiassociation wa#:thet MISHKIN .
‘ was & Biles representative of the Abraham Brothman and Aseociates,
Incorporated, and attempted to sell e plastic process developed
_ by the Brothman COmpany to manufacturere for production @’) 2{

On Povem‘oar 28 1950, "AER OTHMAR wag convicted
1n Federal Court, Southern District of New York, on one count '
of cénspiracy to obstruct Justice, and on &a second count of
e e  wilfully’ influencing another to give falege testimony before a
T ouainr "f‘edern],ﬁrani Jury, ~BROTHMAN wae :sentenced to, two terms: a,:;:;.;-,,: .

FRAN e 1 liﬁg seven:years, “4n"the icustody Bf the United Statess i1 ~
mréhax,,-ana recelved ﬂ;noa tqtaling 515',000.00 2(, -!'.- %

ey S LS e ‘ln --'q~— ‘» e ; _____

v X ‘,‘--_‘\7‘- } ‘;, ) l.r [ERPASL ,
le” '.n L

S5ER R . During ‘the course of tha trul, ELIZA' J
-cnadmlttad.former ‘Soviet -espioniage agent; “testiff{éd that’ .g_ .
.she acted as & courler in the receiving of information rrom -
BROTEMAN, end transmitting this information to her Soviet ’-
Espionage Superior,. JAGO_%OGLOS, during 19h1.. U
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3/18/63

Airtel

) ‘l'o:. '.\,\% BAC, rundexgg%. (138-954) ’
r Director, M1 (138-4591)— [

JACK ROBERT MILLER

UN

LEUN

Buded: 4/2/63 A
The International Organizations Employees loyalty

Board (I0ELB) by letter dated 3/13/63, copy enclosed, has

requested that Harry Gold be reinterviewed in this matter in

light of Niller's statement, in reply to interrogatory, that

he never met and was never associated with Harry Gold., 1In

absence of compelling reasons indicating otherwise, Gold should

be reinterviewed in accordance with JOELB‘'s request. Handle

promptly and surep.
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- OTE: I0OELB has also requested that former CIA representative
*ié irj e interviewed in light of Miller's allegation that be assisted CIA
.gi ddx or several years beginning around 1952 or 1953. CIA is being
T g .. jrontacted by Liaison concerning this. During 1962 LEUN investigation
‘ § « of Miller, Harry Gold was interviewed and stated he visited Miller's
Q@ & - home around 1946 with Abraham Brothman. Gold said he visited Miller
: 0 . at ¥iller's place of employment in 1948 for purpose of securing
g'* - personal loan from Miller for Brothman. Gold said he obtained loan
g & T (3500 to $1,000). Gold recalled that Oscar Vago and Jack Robert
- = 7 Miller were partners in small engineering firm in early 1840's. He
" lowemeee_ .4 821d Miller was not aware of Gold's espionage activities or of

Brothman's espionage activities. Gold was cooperative during
previous interview and no reason known why he should not be reinter-
viewed.
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JUNITED STATES CIVIL SERVICE COMMISSION
INTERNATIONAL ORGANIZATIONS EMPLOYEES LOYALTY BOARD

WASHINGTON 23, D. C.
March 13, 1963
IL5:T21 smhm
fionorable J. Edgar Hoover
Zirector
_I-:ederal Sureau of Investiiation _
vashington 25, D. C. | %} 2 e /

Dear kr. Hoover:

The International Organuations Smpl Eees loyalty Board has
under consideration the case of JACK HOBEST , aka Jacob Jiller,
applicant for employment with the United Nations. I.r. iiller replied
under oath on Harch 2, 1963 to a letter of interrogatory. -

F¥r. ¥iller commented: "Around 1952 or 1553, I received a visit

“rom a Jir. who identified himself as an agent of
the Sentral Intellis Lgency (New York Office --*
saic he was aware that ry work involved ex-

tensive iravel throughout the world, &re asked me to work with the -
CI4 by bringing to its attention any observations or data that I might

come_& during my trips. Follovwing thet first meseting, I met with

l-ir.ﬁat least once 2 year. . . retirec from the

CI2 aoout 3 years 2co. e czn be reached Ior coniirmation of the B’b

soove o o~
ol

In the report of investizziion of October 18, 1962 at Phila-
delphia, Pennsylvarmia (PH 138~95L), at page 3, Inmzte H JGold
reportec that hemét the applicant during 1946 in a brie stt at
the i‘iller home in the 3ronx; and that in the early part of 1945, he
visited the apolicant at the applicant!s place of employment, the l{jj

Iincoln 5ujlding, to secure a personal loan from the applicant for !
Srothman. In his replies to the interrogatory, kir. Hiller stated: "I .
never met, nor was I ever associated with Harry Gold."

It is requested that Hr— be intervieved ‘1,
for confirmation of MNr. i:iller!s allezaiions and to determine the \D :
extent of his allezed cooperation with the Central Intelligence (
hgency; and that Mr. harry Gold be re-interviewed in view of the CS—A
applicant's allegations and to determine particularly vhether or not

M &\\% e ® / 3{:@?_4;2/‘?
‘{/ e o gtwwaa

(R : » ool s w6



at the time kr. Gold met the applicant, he, iir. Gold, may have been
using another name,

Your cooperaiion in this matter is appreciated.

Sincerely,

Frederick 2. Iruvin

Executive 3ecretary
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Yo' ° 1 Director, PBI'-- 100-3-98 - nm:Jnnuary 16, 1952
FROM SAC, _ng Iork 100-105699 L
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“e 7 The rollowing investigation was conducted at New'
York in en atteppt t '

At Now Rochello )y Now York

o f T dlscreetly ascertained that &, Qd Mrs.. .
"ROLL ANK are presently residing at 35 Highview ~ =~ -~ "y

Avermo, New Rcchello .
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L The indloes also reflect that the name of ALF'RED "
. ,kﬁﬁLLnEIHER, 156 Bast 42nd Street, aggeared on_the 1OLIJITsE gaﬂk’
; t-;Ltute. ma‘lm

of Fellheimer ;Il'wagner.

: ;.4 - H A . ‘e o A.') _‘ o 'w

Lottor to Director.

A roview or tho New Ybrk indicaa retlecta the

| following 1nformation on tho rirm or Fellheimar and Wagnor;

‘ “* . New Yopk file 100-5521;2 containa information . . . - _--
that OSCAR JO AGO, a former: emp ee of Fellheimer and '

Wagner, was ur noerning ‘his ralationship -
with ABRA ROTHMAR and HARR OLD, . - .

New York file 65-9909 indicates that one

PRETHER, who was indicted on 7/27/43 for esplonage (G), 6@5

waa a close friend of CALEB ORNBESTEL, the contractor
associated with the firm of Fellheimsr and Hagner. ’

New York fille 101-271 entitled: "BEN’JAHIN E;)WARD -
MALTZ; SM-C" reflects that MALTZ was emplo a in the concern
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mom‘mxr u-r:vm:u FERIOD FOR WHICH MADE | MEPORT MADKE BY
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rms -~ ]3-15 20~2°/ _ PIOF!::E
BRUNO PONI ZLORVO. ﬂu)f/w 2/8% A1011C EERCY ACT

SYNOPSIS OF FACTS: i {'2"6 el s m 3 z 16 . —
[PV PR S S oy iy o wk
e o S ERUNO FONTECCRVO, Atomic Scientiet, . -
- Harwell Lakorstories, England repm tecd
: i

. % i ¥ > o J
e, ;"“9\ subject vi .Lth A..C instal latlons
@ “.‘.ﬁ'.., ‘f’ W " pnder Jurisdiction of NY A‘_J_gr ”,” 1ol CONTAIRED
RN\ i erations Office. ?E};"w T ,‘,, (RSSFIED
b L S N, Ny \c"’n-
JATRY W . - - 4
\ 5,:-"::’;2:, ST F OTHER
e aad DETATLS: “\,on ‘October 22, and 23, 1050 verious
Lok - New York newspapers. carried stories

) reflecting that BRUNO PORTECCRVO,
naturalized British scientist employed
at the Earwell laberatories, Britsin's

Atoriic Research Center, had ellegelly
gone to Russia. .

¥ The "Kew Yorl: Times" of Octobter 22,
1950, carried & news dispetch from Reuters, catelined
Sterldolm, ‘weacn, October 21, 1950, w‘qlch reflects
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had elleged that NTHCCBVO was & “bosom friend of

__ On Deceber 15, 1949, -:donfidential N
Informent T-1, of known reliability, furnished

information which the informant hed received from
another unnamed informant, described by Confidential
Informant T-1 as reliatle, concerning the Communist &,

sympathies of BRUNC WOEVO CERGIO DI BEN"DBTlOa J

end SELVATORT LURIa.




